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Kad kļavu lapas 
sārtojas
Š ķiet, 1. septembris ir tā diena, kad medijus pārpludi-

na dažnedažādu valstssievu un valstsvīru uzrunas, tiek 
grieztas izremontēto skolu un bērnudārzu atklāšanas 

lentītes, pa pirmajām un beidzamajām skolām ceļo deputāti, 
ministri un pašvaldību deputātu korpuss pilnā sastāvā. Visās 
runās dominē “augstais stils” un patosa pilni epiteti: bērni – 
mūsu nākotne, jūs esat diža dzīves ceļa sākumā, skola – mūsu 
otrās mājas un ģimene... Citiem vārdiem, 1. septembris vis-
maz oficiālajā retorikā ir vispārēja svētku diena, kura tīri vai 
pati “uzprasās” svinama visos namos un visos līmeņos.

Pašiem šo svētku galvenajiem varoņiem gan parasti neviens 
neko neprasa, ja neskaita pāris nevērīgas frāzes ziņu sižetos, 
kuros izredzētie skolēni “atskaita” jau tradicionālos un labi 
“iezubrītos” teikumus: esam priecīgi satikt klasesbiedrus, ir 
apņemšanās labi mācīties, šis gads būs ļoti nozīmīgs... Un tā 
tālāk un tā joprojām. Protams, katrs no mums taču labi atceras 
bēdīgo noskaņojumu augusta beidzamajā nedēļā – sak, vasara 
ir pagalam un cauri, iestājas stress, ka pēdējās skolēnu “atva-
ļinājuma” dienas jāizmanto pēc pilnas programmas, bet nav 
īsti skaidrs, ko “pilnā programma” varētu sevī ietvert. Savukārt 
31. augusta vakarā jau iestājas noskaņojums ar nelielu dep-
resīvu piesitienu – tik daudz taču vēl varēja vasarā paspēt, tik 
daudz kas palika neizdarīts. Un, pats galvenais, nezin kāpēc 
tieši 31. augusta vakarā prātā parasti iešāvās visbrīnišķīgākās 
idejas, kuras nezināmu iemeslu dēļ iepriekšējo trīs mēnešu 
laikā kaut kā nebija apciemojušas.

Eh, vasara beigusies – domā vairums skolēnu. Un dalās 
ar savām pārdomām sociālajos tīklos, komentējot pašmā-
ju slavenību pirmsseptembra ierakstus. Piemēram, Laurim 
Reinikam, kas plašo skolēnu saimi apsveicis ar atkalatgrieša-
nos skolas solā, ticis visai plašs komentāru “spiets”. To kopē-
jā doma, izsakoties literārā valodā, ir vienkārša: var redzēt, ka 
tev vairs skolā nav jāiet...

Tomēr, tomēr... Zināmā mērā jau 1. septembris ir svētki 
visiem. Atmetot visas trafaretās frāzes un, kā saka klasiķi, “līdz 
sāpēm zināmos”, daudzkārt dzirdētos salīdzinājumus. Tādēļ 
arī “Ventspilnieks.lv” pievienojas kopējam sveicēju korim. Un 
novēl visiem mūsu pilsētas skolēniem: lai deviņu mēnešu gai-
dīšanas laiks paiet pēc iespējas ātrāk. Un tad jau klāt būs atkal 
nākamā vasara.

Bet lai nākamās vasaras gaidīšana paietu pēc iespējas mie-
rīgāk, bez liekiem stresiem un ekscesiem, lieciet aiz auss un 
atcerieties:

1) skolā galvenais nav mācības, bet “tusiņš” ar skolasbied-
riem, klasesbiedriem un citiem jauniešiem, savukārt zināša-
nas jau nāks pašas no sevis, ja mācībām ierādīsiet vismaz 
otro vietu;

2) ja kaut kas nav tieši aizliegts, tātad tas ir atļauts – šī atzi-
ņa lieti noderēs, ja reizēm gribēsies izdarīt kādu nedarbu;

3) zinot skolēnu (it īpaši pusaudžu) vēlmi visas stresa situā-
cijas uztvert kā pasaules galu, atcerieties – rītdiena būs vien-
mēr, turklāt pārlieku satraukties nav nekādas jēgas, jo, pirm-
kārt, ja problēmai ir risinājums, tad tas ir jāatrod, nevis jāstre-
so, bet ja risinājuma nav, tad tāpat stresot nav jēgas, jo risi-
nājuma taču nav.

Vecākiem, savukārt, varam novēlēt: jums klāt kārtējie deviņi 
mēneši pārbaudījumu laiks, tāpēc – lai izdodas saglabāt mieru, 
savaldību un, pats svarīgākais, izpratni. Tas noteikti palīdzēs.

P.S. Kādreiz 1. klases ābeci ievadīja skaitāmpantiņš, kuru no 
galvas līdz pat skolas gadu beigām, šķiet, zināja katrs:

Jau kļavu lapas sārtojas,
Jau rindā dzērves kārtojas.
Uz siltām zemēm dzērves trauc,
Mūs šodien visus skola sauc.
Lai kāds arī nebūtu 1. septembra noskaņojums, fakts paliek 

fakts: kļavu lapas sāk sārtoties, un arī dzērves pulcējas bariņos 
Latvijas pļavās. Līdz ar to skolas gads ir klāt. Lai tas ir veik-
smīgs, izdevies un izdomas bagāts! 

Patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv”

T 
ām ģ imenēm ar bērniem, kuri pirmo reizi dodas 
uz pirmo klasi, septembris ir visai saspringts 
mēnesis. Kā bērniem, tā arī viņu vecākiem ir 
pamats uztraukumam. Kā bērns iekļausies jau-
najā kolektīvā? Vai atradīs kopēju valodu ar sko-

lotāju un klasesbiedriem? Vai mācīsies labi un tiks galā ar 
mājas uzdevumiem? Jautājumu ļoti daudz.

Vairumā gadījumu bērni mācības skolā uzsāk no 7 gadu 
vecuma. Un tas nav nejauši. Saskaņā ar bērnu attīstības 
klasifikāciju, apmēram līdz 7 gadiem bērniem galvenais 
darbošanās veids ir spēlēšanās, bet ap 7 gadiem spēlē-
šanos nomaina mācīšanās. Tieši ap šo vecumu bērniem 
paaugstinās koncentrēšanās spējas, palielinās uzmanī-
bas noturīguma laiks, palielinās roku sīkā motorika, kas ir 
nepieciešama rakstot.

Parasti vecāki uzskata, ka bērns jau 6 gadu vecumā ir 
gatavs uzsākt mācības skolā un nolemj bērnu sūtīt mācī-
ties vienu gadu ātrāk.  

“Mūsu dēls auga visai apķērīgs un aktīvs, un mēs nolē-
mām, ka nav jēgas turpināt deldēt bikšeles bērnu dārzā,”  
atceras Diāna. „Apmēram pēc mēneša kļuva skaidrs, ka 
lēmums sūtīt bērnu uz skolu no 6 gadu vecuma bija kļū-
mīgs. Bērns ne psiholoģiski, ne fizioloģiski nebija gatavs 
strādāt, bet mācības, grozi  kā gribi, tomēr ir darbs.  
Nolēmām nespēlēties ar uguni un bērnu no skolas izņē-
mām. Labi, ka viņa raksturs atļāva šo situāciju uzņemt 
drīzāk ar atvieglojumu. Nākošajā gadā uzsāka mācības ar 
pavisam citu pieeju un patlaban jau sekmīgi mācās vecā-
kajās klasēs.”

Nedaudz cita  pieredze ir Lidijai, viņas dēls arī uzsāka 
skolas gaitas no 6 gadu vecuma.

“Atskatoties atpakaļ, saprotu, ka steigties nebija parei-
zi,” sieviete stāsta. “Mūsu zēns jau 5 gadus mācās, bet 
mums joprojām nākas pārbaudīt viņa mājas uzdevumus, 
kontrolēt, kā sakārtota skolas soma. Tā tas sākas no pirmās 
klases, kad mēs stingri sekojām viņa mācībām, patstāvīgi 
viņš neko nedarīja. Acīmredzot, no 6 gadu vecuma viņš 
vienkārši vēl nebija skolai gatavs. Bet izdarīto par nebiju-
šu padarīt nevar,  šo pieredzi  citiem vecākiem neiesaku”.

Tomēr ir arī pozitīvi piemēri, kad bērni uzsāka skolas gai-
tās ātrāk par saviem vienaudžiem un mācījās visnotaļ sek-
mīgi, bija labākie klasē un atzīti par “gada skolniekiem”. 
Viss atkarīgs no katra bērna individuālajām spējām. 

JO VAIRĀK BĒRNS NOSLOGOTS, JO LABĀK?
Vēl viens pārdomu priekšmets – vai nepieciešams bēr-

nus bez skolas nodarbībām vēl noslogot arī ar dažādām 
sporta sekcijām un pulciņiem?

Daudzi uzskata, ka pirmo pusgadu vai gadu nepiecie-
šams visu uzmanību koncentrēt tikai mācībām, lai bērns 
pierastu pie skolas un jaunās dienas kārtības. Savukārt 
citi vecāki uzskata, ka jo bērns vairāk noslogots, jo labāk – 
neatliek laika dažādām muļķībām. Protams, arī šeit nepie-
ciešams ņemt vērā bērna personību un rakstura iezīmes.

“Mūsu meitiņa ir ļoti artistiska  un vienlaicīgi ar skolu 
viņa sāka nodarboties ar mūziku un dejošanu,” stāsta Lija. 
“Mūsdienās nevar iztikt bez angļu valodas zināšanas un 
mēs nolēmām uzsākt arī valodas mācīšanos. Sanāca, ka 
jau pirmajā klasītē ārpus skolas nodarbībām viņa apmek-

Tagad esmu 
pirmklasnieks
Kā tas vienmēr mēdz būt – vasara nemanāmi 
aizlidojusi un kalendārs  jau rāda pirmās rudens 
dienas. Skolās noskanējis šī mācību gada pir-
mais zvans un pēc bezrūpīgas dzīves veselu trīs 
mēnešu garumā bērni atgriežas darba ikdienā, 
bet pirmklasniekiem sākas pilnīgi jauna, līdz 
šim nepazīstama, kā  droši varam teikt, ēra.

lēja vēl trīs papildnodarbības. Mēs visai drīz ievērojām, ka 
viņa kļuvusi nervoza, raudulīga, slikti guļ. Tad nolēmām 
atcelt nodarbības mūzikā un angļu valodā, atstājām tikai 
dejošanu, kur viņa varēja izlādēt savu enerģiju. Nav vērts 
bērnu pārlieku noslogot. Ja būs tāda vēlēšanās, atsāksim 
šīs nodarbības, kad kļūs vecāka.”

„Es, kā vairākums sieviešu, ciest nevaru visādas „dūru 
cīņas” – boksu, cīņas sportus un tamlīdzīgi,” stāsta Zinta. 
„Es sapņoju dēlu sūtīt uz peldēšanas sekciju, bet viņš 
uzstāja uz karatē. Vienojāmies par kompromisu – pamē-
ģināsim abus sporta veidus. Jaunatne uzvarēja – baseinā 
viņš pabija pāra reizes, bet kājas vicina nu jau trešo gadu. 
Nācās samierināties ar viņa izvēli.”

PATS GRŪTĀKAIS PERIODS
Strādājošiem vecākiem rodas vēl viena problēma – 

pirmsskolas vecuma bērna pārtapšana par pirmklasnieku 
un līdz ar to izmaiņas bērna dienaskārtībā. Jaunāko klasī-
šu skolniekiem mācības skolā beidzās apmēram dienas 
vidū un tālāk viņi atstāti savā vaļā. Pamatā pirmklasnieki 
vēl vieni paši uz skolu un atpakaļ  neiet. No sākuma bēr-
nus uz skolu pavada un pēc mācībām sagaida. Un vēlams, 
lai kamēr vecāki neatgriežas mājās no darba, ar bērnu 
mājās kāds būtu, kaut arī likums to nenosaka. Labi, ja ir 
nestrādājoši vectētiņš un vecmāmiņa. Labi, ja var rēķinā-
ties ar vecāku  bērnu palīdzību. Bet tas visiem nav iespē-
jams un visai bieži māmiņām nākas pieņemt lēmumu 
mainīt darbavietu uz tādu, kur elastīgs darba grafiks  vai 
pat uz laiku vispār aiziet no darba un kļūt par mājsaimnie-
ci, uzskatot, ka svarīgāk par naudas pelnīšanu un profesio-
nālajām ambīcijām ir nodrošināt bērna sekmīgu adaptāci-
ju jaunajos apstākļos un viņa drošību.

 Speciālisti uzskata, ka pirmklasniekiem pats grūtākais 
periods ir pirmās 2-3  mācību nedēļas. Šajā periodā bērna 
organisma nervu un citu sistēmu pārslodze var kļūt par 
iemeslu galvassāpēm, paaugstinātam nogurumam, apetī-
tes zudumam un problēmām ar miegu. Bez tam bērniem 
var rasties bailes no neveiksmēm, no piezīmēm vai slik-
tām atzīmēm. Šajās  problemātiskajās dienās bērniem, 
kā vēl nekad, nepieciešams vecāku atbalsts, palīdzība 
un uzslavas. Kā to pieredze rāda, velns nav tik melns, kā 
mālē. Agri vai vēlu bērns iekļausies jaunajā dzīvē, radī-
sies draugi.

 Un nobeidzot – četras  pazīmas, kas liecina par bērna 
sekmīgu adaptāciju skolā.

Vecāki var justies mierīgi, ja pirmklasnieks uz skolu 
dodas labprāt, viņam nav sevišķas grūtības ar jaunā 
mateiāla apguvi, ar retiem izņēmumiem bērns pats tiek 
galā ar mājas uzdevumiem, labi atsaucas par skolotāju un 
klasesbiedriem. Tad var atviegloti uzelpot: jūsu lolojums 
sekmīgi apgūst jauno sociālo – skolnieka – lomu. 
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Izdevējs: 
Biedrība “Par taisnīgumu un atklātību”

V 
entspils 17 gadu laikā zaudē-
jusi 20% iedzīvotāju, ierindo-
joties starp Kocēnu novadu 
un Jēkabpili. No Latvijas kopš 
neatkarības atjaunošanas aiz-

braukuši 400000 cilvēku – tā viņi izteiku-
ši vērtējumu savai līdzšinējai dzīves kva-
litātei un mūsu valstī notiekošajiem pro-
cesiem. Mūsu uzdevums ir rīkoties tā, lai 
aizbraucēju skaits nepalielinātos un aiz-
braukušie vēlētos atgriezties Dzimtenē.   

Tikai trim Latvijas pilsētām pieder 
viena no lielākajām Latvijas bagātībām – 
ostas. Ventspils ir viena no tām. Pilsētas 
iedzīvotāji mīl un lepojas ar savu ostu. 
Gandrīz katram ventspilniekam ar to ir 
kāda saistība – daudzi paši šeit strādā 
vai strādājuši, citam brālis, tēvs vai kāds 
cits tuvs cilvēks. Ventspils osta izauklēju-
si vairākas čaklas un darba tikumu godā 
turošas ventspilnieku dinastijas. Citur 
Latvijā mēdz teikt – bagātā Ventspils. Un 

Laiks pārmaiņām! 

Ikvienam cilvēkam ir dzimtā vieta – kur dzīvo viņa ģimene, 
kur mituši viņa vecāki un vecvecāki, kur atradīsies viņa bēr-
nu un mazbērnu mājvieta. Mēs katrs dzīvojam, strādājam 
vai kā citādi esam saistīti ar kādu konkrētu Latvijas pašval-
dību, novadu, reģionu. Mēs katrs vēlamies būt pārtikuši, 
justies droši un laimīgi. Tikai mēs paši varam noteikt, kādas 
vērtības būs nākotnes Latvijas un Ventspils pamatos.

Nāc un iesaisties!

tā ir taisnība, iespēju ziņā ar Ventspili 
grūti konkurēt. Bet vai šis potenciāls tiek 
pilnvērtīgi izmantots? 

Ventspils var palīdzēt Latvijai kļūt par 
vienu no jaunās Eiropas panākumu stās-
tiem. Lai tas notiktu, Ventspils ostai ir 
atkal jākļūst diženai, Ventspils pilsētai 
jāpilnveidojas par modernu starptautis-
ku tirdzniecības centru. 

Pēdējo gadu notikumi Latvijā skaidri 
parāda to, ka ir pienācis lielo izvēļu un 
pārmaiņu laiks. Tādēļ es aicinu Jūs visus 
noticēt, ka Latvija un Ventspils var būt 
plaukstoša vieta, kurā dzīvo laimīgi cil-
vēki. Neesiet vienaldzīgi un iesaistieties 
jauna politiskā spēka – reģionālās politis-
kās partijas "Laiks pārmaiņām!" dibinā-
šanā. Katrs ar savu darbu un rīcību kļūs-
tam  par to pārmaiņu vēstnešiem, kuras 
tik ļoti vēlamies savā dzīvē! 

Ar šo es aicinu ikvienu, kam rūp Ventspils 
un Latvijas uzplaukums, nebūsim vienal-
dzīgi, nestāvēsim malā, rīkosimies! 

Lai Dievs svētī Latviju un Ventspili un 
dod mums spēku un viedumu mūsu 

valsts simtgades priekšvakarā ielikt 
nākotnes Latvijas pamatos tādas vēr-
tības, kuras palīdzēs mūsu Dzimtenei 
patiešām kļūt par valsti, kurā mierā un 
pārticībā dzīvo laimīgi cilvēki.

Visus tos, kuri jūt sevī ticību, spēku un 
varēšanu līdzdarboties topošajā politis-
kajā spēkā tiek aicināti rakstīt uz e-pastu 
laiks.parmainas@gmail.com.

Partijas "Laiks Pārmaiņām!" 
Dibināšanas kongress 2017. gada 16. 
septembrī. Vieta un laiks tiks precizēti.

"Laiks pārmaiņām!" 
iniciatīvas grupas vārdā –  
Inga Antāne
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A 
grāk viņš savu izvēli mēdzis skaidrot ar filozo-
fiskiem terminiem un pamatojumiem, tagad 
parasti atbild lakoniski: “Tāpēc, ka arī cilvēku 
vraki ir cilvēki!” Īpaši dedzīgiem nosodītājiem 
“nopietni pa jokam” atgādinot, ka viņi savu 

mūžu nebūt vēl nav nodzīvojuši un kādā negaidītā likteņa 
pavērsienā arī paši var kļūt par Anda vadītās  iestādes klien-
tiem. Tā teikt, nekad nesaki nekad...

BĀRMENIS UN BIKTSTĒVS
Ka dzīve var būt pilna ar piedzīvojumiem un pārsteigu-

miem, Andis pārliecinājies jau bērnībā. Par laimi, tie pārsvarā 
bijuši pozitīvi, saistīti galvenokārt ar ceļojumiem pa toreizējo 
Padomju Savienību, kuros mamma, būdama ekskursiju biro-
ja darbiniece, viņu ņēmusi līdzi. Tur bijis sākums zēna vēro-
jumiem par cilvēku dažādību un iespējām tomēr vienoties 
kopīgai rīcībai, lai sasniegtu mērķi. Kopā ar mammu, bari-
ņā ar līdz tam nepazīstamām tantēm un onkuļiem izbrau-
kāta gan Vidusāzija un Kaukāza kalni, gan Moldāvijas vīna 
dārzi un granītā kaltā ziemeļu skaistule, ko toreiz sauca par 
Ļeņingradu. Andis pārliecināts, ka tas bijis labs iesākums viņa 
spējai ieraudzīt dabas dažādo skaistumu un saprasties ar sve-
šiem ļaudīm, kas vēlāk dzīvē vienmēr noderējis. 

Pēc vidusskolas bijis nodoms stāties Aizupes meža tehni-
kumā. Bet neviens no Ventspils draugiem kompānijā nav pie-
teicies, tāpēc izlēmis iet vectēva pēdās un vietējā arodskolā 
izmācīties par elektriķi. Specialitātē ar pārtraukumu uz die-
nesta laiku padomju armijā nostrādājis vairākus gadus, tanī 
skaitā tolaik prestižajā Ventspils ventilatoru rūpnīcā un vēlāk 
Latvenergo sistēmā. Dienests bijis interesants, pretgaisa aiz-
sardzībā netālu no Baikonuras kosmodroma Kazahstānā. 

“Kad sākās Atmoda un par juku laikiem dēvētais periods, 
parastie ļautiņi vairs nevarēja saprast, uz ko viss virzās: valsts 
pasūtījumi lielajiem uzņēmumiem samazinājās, tie privatizē-
joties šķīda pa gabaliem, algas dila, reizēm to nebija nemaz, 
toties parādījās agrāk tikai padomju propagandas materiālos 
skatītais bezdarba rēgs,” Andis atceras, ka pārmaiņu vējos 
arī viņš ticis sapurināts un pieņēmis piedāvājumu kļūt par 
bārmeni vienā no Ventspilī pirmajiem privātajiem bāriem, 
kuru izveidojuši viņam pazīstami dzimstošā tūrisma biznesa 

Arī cilvēku vraki ir cilvēki
Uzzinot, ka Andis Sukurs strādā Latvijas Samarie-
šu apvienības (LSA) Ventspils nodaļas  nakts pat-
versmē, kuras klienti ir galvenokārt bezpajumt-
nieki alkoholiķi un narkomāni, toskait, iespējams,  
arī ar HIV un AIDS inficētie, draugi un paziņas ne 
reizi vien neizpratnē viņam vaicājuši – kāpēc? Kā 
tu kaut ko tādu gribi un vari darīt? Kas tev liek 
ik dienas būt vienuviet ar cilvēkiem, no kuriem 
pārējie ļaudis parasti riebumā novēršas?

ļaudis. Tas atradies Rātslaukumā, toreizējā tūrisma un  eks-
kursiju biroja senatnīgās ēkas sētā un ātri kļuvis tik populārs 
ventspilnieku vidū, ka cilvēki nereti stāvējuši rindā, lai iekļūtu 
kabatas lieluma telpā. Īpaši ticis piestrādāts pie ēdienu recep-
tēm, uzsvaru liekot ne vien uz garšu, bet arī sātīgumu. 

“Šis darbs deva pavisam jaunu, interesantu pieredzi, ko 
varu izmantot arī tagad. Es melotu, ja teiktu, ka jau toreiz 
gatavojos strādāt samariešu sistēmā, par tādu apvienību 
vispār nebiju dzirdējis. Bet atskatā redzu, ka jau toreiz pie 
manis uz bāriņu nāca ne vien “pareizie” kafijas un piecdesmit 
gramu balzama patērētāji, bet arī tādi, kas lielākā alkohola 
daudzumā gribēja noslīcināt kādu privātās dzīves vai bizne-
sa neveiksmi. Tobrīd vēl solīdi un naudīgi cilvēki, viņi  mek-
lēja sarunu biedrus savu likstu uzklausīšanai, un reizēm par 
tādu biktstēvu kļuvu arī es. Apjukuši kapitālisma milzīgajās 
iespējās un riskos, daudzi no viņiem sabruka un dzīvi turpi-
nāja alkohola apdullināta klaidoņa vai bezpajumtnieka statu-
sā. Bija smagi dažus no viņiem pēc padsmit gadiem ieraudzīt 
savas iestādes klientu vidū.”

DEGRADĒJIES SABIEDRĪBAS PRODUKTS
“Diemžēl, tāda ir dzīve, un varu tikai priecāties, ka mani 

šāds liktenis nav piemeklējis, kaut gan risks pastāvēja. Tāpēc 
man neceļas roka mest nosodījuma akmeni savu tagadē-
jo klientu virzienā, jo visi viņi savulaik bijuši cerību un dzī-
vesspara pilni cilvēki, kuriem izšķirošā brīdī pietrūcis pado-
ma un gribasspēka nenoslīdēt no pareizā ceļa. Nelolosim 
ilūzijas, vairākums no viņiem uz tā nekad neatgriezīsies, jo 
kā personības jau ir degradējušies. Bet viņi joprojām ir cil-
vēki, mūsu kā sabiedrības produkts! Un kā gan tad vērtēt 
mūs pašus, ja ļausimies vienaldzīgi noskatīties viņu fiziskajā 
un morālajā agonijā?”Andis par savu tagadējo darbu nespēj 
runāt bez emocijām, jo uzskata, ka Latvijā to vajadzētu celt 
augstākā kvalitātē. Protams, vienlaicīgi visiem kopā gādājot, 
lai šādu ļaužu būtu pēc iespējas mazāk, kaut gan ārzemēs 
LSA Ventspils nodaļas vadītājs pārliecinājies – arī par mūsē-
jo daudz pārtikušākajās valstīs nakts patversmju kontingentu 
nav izdevies samazināt. 

Tiesa, Andis ievērojis, ka dažviet tajās tiek praktizēta 
sava veida bonusu  pielietošana, kas stimulē labu uzvedī-
bu. Savukārt tiem, kas demonstratīvi negrib pakļauties nakts 
patversmēs noteiktajām prasībām, tiek piedāvāts vien ērtību 
minimālākais minimums.

AUTOPĀRDOŠANA KĀ MĀCĪBSTUNDA
Taču par šīm problēmām interesēties un prātot Andis sācis 

tikai pirms vienpadsmit gadiem, kad Latvijas Samariešu 
apvienības vadītājs Andris Bērziņš negaidīti viņam piedāvājis 
uzņemties šīs organizācijas Ventspils nodaļas vadību un nakts 
patversmes ierīkošanu, kam bijis gan LSA, gan Ventspils pil-
sētas domes finansiāls un morāls atbalsts.

Pirms tam, beidzoties bārmeņa darba periodam, Andis vai-
rākus gadus vadījis automašīnu Toyota pārdošanas salonu 
Ventspilī, taču tas klientu trūkuma dēļ likvidēts. 

“Pareizāk sakot, tas pārtrauca darboties Ventspils klientu 
dīvainās uzvedības dēļ: visu par automašīnas tehniskajām un 
ekspluatācijas īpatnībām un priekšrocībām viņi nāca uzzināt 
Ventspils salonā, bet pašu spēkratu pirkt brauca uz Rīgu...” 
Tagad Andis to vērtē kā kārtējo  neaprēķināmās cilvēku uzve-
dības mācībstundu, ko viņam izmantošanai nākotnē piespē-
lējusi dzīve. 

Lai gan automašīnas Andi interesējušas vienmēr, karjeru 
šajā virzienā viņš nolēmis neveidot, bet pievērsties mātes un 
viņas otrā vīra jeb papiņa pārstāvētajai nozarei – tūrisma biz-
nesam, ko daļēji iepazinis jau bērnībā. Pats sācis organizēt un 
vadīt ceļotāju grupas, iestājies Liepājas augstskolas neklātie-
nē, kur apguvis tūrisma uzņēmumu vadību. Jā, un gatavojies 
tās pielietot praksē, savā biznesā.  

SAMARIEŠI NAV SEKTA!
Tad nācis iepriekšminētais Andra Bērziņa priekšlikums dar-

boties LSA – brīvprātīgajā un neatkarīgajā sabiedriskā labuma 
organizācijā, kuras devīze ir “Palīdzēt dzīvot”. Saruna ilgusi 
pāris stundas, jo līdz tam Andim par šo vispasaules palīdzības 
organizāciju, kurā ietilpst arī LSA,  bijis tikai aptuvens priekš-
stats. Tāpat kā daudziem citiem, kas tai joprojām piedēvē 
reliģiskas organizācijas vai pat sektas statusu. 

Andis sapratis, ka devīzi “Palīdzēt dzīvot” savā darbā un 
saskarsmē ar cilvēkiem nosacīti pielietojis arī agrāk, sniedzot 
cilvēkiem vajadzīgos pakalpojumus. Taču parasti tie bijuši adre-
sēti fiziski un garīgi veseliem  indivīdiem, kas spējīgi vajadzī-
bas gadījumā palīdzēt sev paši. Samariešu kustība piedāvā-
jusi palīdzēt cilvēkiem, kas tādu vai citādu iemeslu dēļ bez 
sabiedrības atbalsta aizietu bojā gan tiešā, gan garīgā nozīmē.  

Man neceļas roka mest nosodījuma akmeni savu tagadējo klientu virzienā, 
jo visi viņi savulaik bijuši cerību un dzīvesspara pilni cilvēki, kuriem 
izšķirošā brīdī pietrūcis padoma un gribasspēka nenoslīdēt no pareizā ceļa.

Apjukuši kapitālisma milzīgajās 
iespējās un riskos, daudzi no 
viņiem sabruka un dzīvi turpināja 
alkohola apdullināta klaidoņa vai 
bezpajumtnieka statusā.Ar Vitu.
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Pētījumi liecina, ka Kurzemē 
tikai 5% no visām pārbaudītajām 
vietām ir pieejamas cilvēkiem ar 
funkcionāliem traucējumiem, kā 
arī vecākiem ar bērnu ratiņiem. 
Pēc ilgstošām pārbaudēm  pie 
šāda secinājuma nonāca sabied-
riskās organizācijas “Apeirons” un 
“Babyroom”. Mēs nolēmām pār-
baudīt, cik pieejama invalīdiem ir 
vide tieši Ventspilī.

Es samērā bieži esmu Stokholmā. Līdz 
ar to varu salīdzināt, cik vide draudzīga tur 
un te.Izteikšu „ratiņnieku” viedokli, jo šo 
problēmu pazīstu, tā sakot, no iekšienes. 
Piemēram, Stokholmā maršrutā osta-centrs 
ir tikai viena vieta, kur gājēju pārejai nav 
nobrauktuves.Ja zini, kā to apbraukt, nokļūt 
līdz centram nav problēmu.Pat ja viens lifts 
nestrādā, šajā maršrutā ir arī otrs.

Tagad par Ventspili.Šeit problēmas 
„ratiņniekus” sagaida uz katra stūra. 
Piemēram, ja no trotuāra ir nobrauktuve, 
tad tā ir tikai viena un to vēl vajag atrast.
Pie kam paveiksies, ja šo nobrauktuvi 
nebūs nosprostījusi kāda mašīna.

Kad es pirms trijiem gadiem darba darī-
šanās sāku braukāt pa maršrutu Ventspils-
Rīga-Stokholma un atpakaļ, es sapratu, ka 
principā pie lielas vajadzēšanas var iztikt 
arī bez pavadoņa. Bet pie noteikuma, ka 
esi „psihs” ratiņos un tev ir visa nepie-
ciešamā informācija. Piemēram, Ventspils 

Rakstā “Darba aizsardzības nevar būt par daudz” Ventspilnieks.lv 25. numurā pieļau-
ta neprecizitāte. Rakstā minēts, ka Valsts darba inspekcijas pārbaudes, lai samazi-
nātu darba vietā nelaimes gadījumos cietušo skaitu ilgs līdz oktobrim. Šis termiņš 
attiecas uz tematisko pārbaudi augkopības un lopkopības nozares uzņēmumos par 
darba aizsardzības normatīvo aktu prasību ievērošanu, kuras laikā plānots pārbaudīt 
vismaz 150 uzņēmumus visā Latvijā, tanī skaitā arī Ventspilī.

PECIZĒJUMS Komentārs

VDI līdz oktobrim pārbaudīs darba drošības ievērošanu 
augkopības un lopkopības nozares uzņēmumos

Augkopības un lopkopības nozarē nodarbi-
nātie ir pakļauti dažādiem darba vides riska 
faktoriem, piemēram, piespiedu un neērtai 
darba pozai, smagumu pārvietošanai, visa 
ķermeņa vibrācijai, troksnim, nelabvēlīgiem 
laikapstākļiem, nepiemērotam mikroklima-
tam, traumatisma riskiem, ķīmiskajiem riska 
faktoriem, kas var izraisīt gan nelaimes gadī-
jumus, gan ilgstošā laika periodā arī arodsli-
mības. Darba inspekcijas pieredze rāda, ka 
nelaimes gadījumus darbā bieži izraisa darba 
vides risku neidentificēšana un nenovēr-
tēšana, darbinieku neapmācīšana drošiem 
darba paņēmieniem, drošības noteikumu 
un instrukciju neievērošana un neatbilstoša 
darba aprīkojuma lietošana. Tāpat uzņēmu-

mos bieži tiek konstatēts, ka darbiniekiem 
netiek veiktas nepieciešamās obligātās vese-
lības pārbaudes, netiek izsniegti atbilstoši 
individuālie aizsardzības līdzekļi un uzraudzī-
ta to lietošana, kā arī netiek izvietotas drošī-
bas zīmes, kas brīdinātu par iespējamu bīsta-
mību darba vietā.

Tā kā tematiskās pārbaudes mērķis nav 
sodīt darba devējus, bet gan palīdzēt sakār-
tot darba vidi uzņēmumos, VDI aicina izman-
tot jau tagad pieejamos bezmaksas informa-
tīvos materiālus par darba aizsardzības prasī-
bām nozarē interneta vietnē www.stradave-
sels.lv sadaļā “Materiāli”, izvēloties tieši uz 
lauksaimniecības nozari attiecināmos mate-
riālus. 

Ventspils „ratiņnieku” skatījumā

Ventspils domes ēka un objekti, Tirgus lau-
kums u.c. Atpazīt šādus „draudzīgus” objek-
tus var pēc speciālām uzlīmēm, kuras minē-
tās sabiedriskās organizācijas izsniedz tiem 
objektiem, kas izturējuši testu.

  Būtībā uz jautājumu, cik Ventspils drau-
dzīga cilvēkiem ar ierobežotām iespējām 
jāatbild pašiem Ventspils iedzīvotājiem. Mēs 
izdarījām aptauju starp interneta lietotā-
jiem, uzdodot jautājumu „Kādā mērā mūsu 
pilsēta piemērota cilvēkiem ar ierobežotām 
iespējām?’’ Rezultāti ir neviennozīmīgi: 60% 
aptaujāto atzina, ka lai pilsēta būtu piemē-
rota cilvēkiem ar ierobežotām iespējām, vēl 
jāizdara ļoti daudz. Katrs ceturtais (20%) 
uzskatīja, ka ir tik slikti, ka sliktāk vairs nevar 
būt. Un apmēram tik pat daudz aptaujāto par 
šo problēmu vispār nav domājuši. Tā, lūk!

KONKRĒTAS PRETENZIJAS
Protams, var jau atrast ko atbildēt tiem, kas 

ar apkārtējo vidi nav apmierināti. Piemēram 
– Ventspils ir jauna pilsēta, šeit iedzīvotā-
ju kontingents jaunāks, nekā citos reģionos. 
Līdz ar to arī procentuāli mazāk to, kurus var 
pieskaitīt cilvēkiem ar ierobežotām kustību 
iespējām, t.i. „ratiņniekiem”. Bet nevajadzē-
tu aizmirst, ka pieejama vide nepiecieša-
ma arī gados vecākiem cilvēkiem, jaunajām 

NEDRAUDZĪGĀ KURZEME
 Vispirms par minēto sabiedrisko organizā-

ciju izdarītajiem secinājumiem. Visai plašajās 
pārbaudēs par iespējām invalīdiem ratiņkrēs-
los un māmiņām ar bērniem ratiņos iekļūt 
dažādās sabiedriskās vietās un infrastruk-
tūras objektos Kurzemē, tika apsekoti vai-
rāk kā 2800 objekti. Eksperti izvērtēja dažā-
das celtnes Ventspilī, Liepājā, Saldū, Kuldīgā, 
Tukumā, Talsos, Brocēnos, Engurē, Ezerē, 
Priekulē, Skrundā un citur.

No pārbaudītajiem  objektiem tikai 142 
eksperi atzina par pieejamiem cilvēkiem ar 
funkcionālajiem traucējumiem un vecākiem 
ar bērniem ratiņos. Eksperti nonāca pie slē-
dziena, ka Kurzemē ievērojami vairāk, nekā 
citos Latvijas reģionos ir invalīdiem nepieeja-
mas valsts un municipālās iestādes.

Projekta koordinators Tālis Bērziņš mums 
pastāstija, ka ceļot mūsdienīgos objektus 
netika padomāts par to, lai šie objekti būtu 
pieejami arī invalīdiem un cilvēkiem ar bēr-
niem ratiņos.

Kuldīga ir viena no tām pilsētām, kurā 
kāpņu dēļ jaunajiem vecākiem ar ratiņiem 
visai apgrūtinoši dažādās ēkās iekļūt. Tajā 
pašā laikā T.Bērziņš visai pozitīvi novērtēja 
Skrundas muižu, kuru renovējot speciālisti 
padomāja arī par invalīdiem – šeit ir elek-
triskais pacēlājs, lifts, ērtas un pieejamas 
tualetes, bērnu istaba. Par invalīdiem un 
vecākiem ar ratiņiem  draudzīgām atzītas arī 
Purenes šokolādes muzeja terase, kafejnīcas 
Magdalena un Arabica Saldū u.c.

VAIRĀK MĪNUSU NEKĀ PLUSU
Izskatīsim, kāda situācija ir Ventspilī. Uz 

jautājumu, cik tad cilvēkiem ar ierobežotām 
kustību iespējām pieejami objekti ir Ventspilī, 
T.Bērziņš atbildēja, ka samērā nedaudz – 
apmēram 20 sabiedriskie objekti. To star-
pā  Ventspils daiļrades nams, kafejnīca Dolce 
Vita, Olimpiskais centrs, Piejūras kempings, 

ģimenēm ar bērniem ratiņos, cilvē-
kiem ar traumām (piem.,ar kruķiem), 
vispār cilvēkiem ar dažādu pakāpju 
invaliditāti.

Ja runājam par pandusiem. Latvijā 
precīzi un konkrēti noteikts, kādiem 
pandusiem ir jābūt un kā tie jāierīko. 
Bet vai tas tiek ievērots? Ne vienmēr. 
Arī Ventspils, diemžēl, nav izņēmums. 
Saprotams, ka jaunceltnei pandusu 
var paredzēt projektēšanas laikā. Bet 
mūsu pilsētā ir daudzas vēl padom-
ju laikā uzceltās ēkas bez liftiem un 
pandusiem.

Bez tam, visai bieži tiek aizmirsts, 
ka ir arī tāda invaliditātes forma kā 
aklums vai vājredzība.Šiem cilvēkiem 
Ventspilī izliktas taktila flīzes, bet tās 
nav visur. Nav manāms, ka turpi-
nātos vides piemērošana neredzīgo 
vai vājredzīgo cilvēku vajadfzībām. 
Vismaz labi, ka jau parādījušies celiņi, 
kas ļauj pilsētā orientēties.

Tas attiecas arī uz ar skaņu aprīko-
tiem luksoforiem. Tiem jābūt visur. 
Katrā ziņā rodas iespaids, ka pašval-
dībai nav priekšstata, ka ar to visu 
jānodarbojas sistēmiski. 

Dace Korna

Dace Korna
Ventspils domes 
deputāte, Sociālo 
jautājumu komitejas 
locekle

Pašvaldības darbā  jāpaplašina mazaizsargā-
tākajām grupām pieejamo atbalstu, un cilvēki 
ar invaliditāti noteikti ir liekami šī saraksta augš-
galā. Jo īpaši jau jautājumos, kuri skar vides pie-
ejamību. Pieejama vide paver cilvēkiem ar inva-
liditāti daudz plašākas iespējas, un tā nav grez-
nība, bet gan viņu tiesību  īstenošana. Kā viens 
no problēmas risinājumiem varētu būt vides  
pieejamības koncepcijas izstrādāšana un ievie-
šana, kas ļautu atvieglot cilvēku ar redzes, dzir-
des, kustību funkcionāliem traucējumiem ikdie-
nu, un līdz ar to arī integrāciju sabiedrībā. Tas 
nozīmētu realitātē pierādīt, ka Ventspils patie-
šām ir saviem iedzīvotājiem draudzīga pilsēta. 
Ventspilij jābūt ne tikai bērniem draudzīgai pil-
sētai, bet arī invalīdiem draudzīgai. 

Domāju, visi atzīs – nav normāli, ja auto-
mašīnu stāvvietā tiek aizkrāsota uz asfalta 
iepriekš bijusī invalīdu stāvvietas zīme, bet tās 
vietā izvietota norāde – māmiņām ar ratiņiem. 
Pašvaldībai jāaizstāv visu savu iedzīvotāju grupu 
intereses, nevis kāda no tām īpaši jāizceļ.

Vēl viena problēma ir tehnisko palīglīdzekļu 
nomas centra trūkums. Ja cilvēkam nepiecieša-
mas iznomāt ratiņkrēslu, kruķus vai citu tehnis-
ko palīglīdzekli, visātrākais ceļš ir vērsties līdzī-
gos punktos citās pilsētās. Arī šis jautājums būtu 
jāiekļauj pašvaldības risināmo problēmu saraks-
tā. Steidzīgi jārisina jautājums par pilna laika 
dienas centra izveidi pieaugušajiem ar invalidi-
tāti. Jā, bērniem šāds centrs ir, taču tāds nepie-
ciešamas arī pieaugušajiem.

Un, protams, pašvaldībai jādara viss iespē-
jamais, lai nepieļautu tā saucamo “ielaisto sli-
mību” skaita pieaugumu maznodrošinātajiem 
pilsētas iedzīvotājiem. Invaliditāte bieži rodas 
tieši šā iemesla dēļ. Tas nozīmē, ka pašvaldībai 
jāspēj rast līdzekļi, lai katram maznodrošinā-
tajam iedzīvotājam Ventspilī vismaz reizi gadā 
būtu iespēja apmeklēt veselības aprūpes spe-
ciālistus un veikt nepieciešamos izmeklējumus.    

Komentē Elina S. (Ventspils iedzīvotāja, 29 gadi, 3.grupas invalīde, pārvietojas 
ratiņkrēslā pēc dzemdībās gūtās traumas):

autoostas vadība tikai pirms gada uzzināja, 
ka eksistē starppilsētu autobusi ar speciālu 
pacēļāju invalīdu ratiņiem un es tādu pasū-
tiju.Atvainojiet, man gan liekas, ka tieši 
viņiem vajadzēja informēt par šāda pakal-
pojuma esamību.

Atsevišķa tēma – tualetes. Tas, nudien, 
ir kaut kas! Piedodiet par atklātību, bet 
bez asistenta nokārtoties ir faktiski nereā-
li. Lielākoties ar ratiņkrēslu tualetē iebraukt 
visai apgrūtinoši, bet ar elekrisko ratiņkrēs-
lu vēl jo vairāk, tas tur nekādi neiesprauk-
sies. Stokholmā bezmaksas tualešu invalī-
diem nav, bet tev vienmēr ar laipnu smai-
du atslēgs durvis un palīdzēs ieslēgties. 
Pie kam gandrīz visās kafejnīcās, arī visai 
mazās, tualetes ir pieejamas. Protams, 
Stokholmā ar pieejamību ielām ir problē-
mas. Bet šeit gandrīz visi „ratiņnieki”iz-
manto sociālos taksometrus. Līdz ar to pie 
viņiem problēmas ar ielu pieejamību neiz-
jūt tik asi, kā Ventspilī.
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AIZTUR GANDRĪZ 190 000 
KONTRABANDAS CIGAREŠU
Robežsargi izņēmuši 188 400 kontraban-
das cigarešu un aizturējuši piecus likum-
pārkāpējus, kuri nelegālo kravu centās 
pārvietot pāri valsts robežai. Rēzeknes 
novada Griškānu pagasta dzelzceļa posmā 
“Ludza-Rēzekne” robežsardzes amatper-
sonas konstatēja no kravas vilciena izmes-
tus četrus saiņus ar 68 400 cigaretēm 
“Kiss” bez akcīzes markām. Saistībā ar līdz-
dalību kontrabandas pārvietošanā robež-
sargi aizturēja Krievijas pilsoņus – mašīnis-
tu un tā palīgu. Savukārt Daugavpils nova-
da Demenes pagastā robežsargi aizturē-
ja divus vīriešus un sievieti, kuri personu 
grupā nodarbojās ar cigarešu kontrabandu. 

PAR  DIENESTA AUTO DEGVIELAS 
ZAGŠANU AIZTURĒTS POLICISTS 
Iekšējās drošības birojs aizturējis Valsts 
policijas Rīgas reģiona pārvaldes policistu, 
kurš ilgstošā laika periodā pildīja dienesta 
mašīnām paredzēto benzīnu dažādās pri-
vātās automašīnās, izmantojot Valsts poli-
cijas dienesta automašīnai piesaistīto deg-
vielas karti. IDB sākts kriminālprocess par 
dienesta stāvokļa ļaunprātīgu izmantoša-
nu mantkārīgā nolūkā. Aizdomās turētajai 
personai piemēroti ar brīvības atņemšanu 
nesaistīti drošības līdzekļi, tai skaitā aizlie-
gums ieņemt noteiktu amatu.

LIETUVIETIM PAR TRĪS TONNU 
ALKOHOLA IZGATAVOŠANU 
PIESPRIEŽ CIETUMSODU
Jūrmala tiesa piemērojusi desmit mēnešu 
cietumsodu kādam Lietuvas pilsonim par 
nelikumīgu 3173 litru alkoholisko dzērienu 
izgatavošanu un glabāšanu. Konstatēts, ka 
apsūdzētais kopumā nelegāli izgatavoja 
un glabāja nelikumīgus alkoholiskos dzē-
rienus lielā apmērā, to kopējam apmēram 
sasniedzot ne mazāk kā 3173 litrus, kas 
kopā saturēja ne mazāk kā 294,5 litrus 
absolūtā spirta. Ar savām darbībām vīrietis 
Latvijas valstij nodarīja materiālo zaudēju-
mu 4270 eiro apmērā, ko veido nesamak-
sātā akcīzes nodokļa summa.

PIEDZEN 90 000 EIRO PAR 
NEPAMATOTU IEVIETOŠANU 
PSIHIATRISKAJĀ SLIMNĪCĀ
Rīgas pilsētas Vidzemes priekšpilsētas 
tiesa 28. augustā nolēma piedzīt no valsts 
morālā kaitējuma kompensāciju 90 000 
eiro apmērā par labu Mārtiņam Raudevam 
par nepamatotu rīcībspējas atņemšanu un 
viņa ievietošanu psihiatriskajā slimnīcā. Šī 
ir viena no pirmajām lietām Latvijā, kad 
tiesa piedzen kompensāciju par nepama-
totu ievietošanu psihiatriskajā slimnīcā un 
rīcībspējas atņemšanu. Raudevs sākotnēji 
bija lūdzis no valsts piedzīt kompensāciju 
18 miljonu eiro apmērā, tiesa šo lūgumu 
apmierinājusi daļēji, piedzenot no valsts 
90 000 eiro.

BIJUŠO VID INSPEKTORU TIESĀS 
PAR KUKUĻA PIEPRASĪŠANU
Finanšu un ekonomisko noziegumu 
izmeklēšanas prokuratūras prokurors tiesai 
nodevis krimināllietu, kurā bijušais Valsts 
ieņēmumu dienesta darbinieks apsū-
dzēts par to, ka, izmantojot savu dienes-
ta stāvokli, pieprasījis un pieņēmis kukuli. 
Lēmumā par krimināllietas nodošanu tie-
sai teikts, ka apsūdzētais pērnā gada aprīlī 
zemnieku saimniecības “Dimzas” līdzīpaš-
niecei tematiskās pārbaudes laikā piepra-
sīja kukuli. Izmeklēšanas tiesneša sank-
cionētā izmeklēšanas eksperimentā VID 
inspektors pieņēmis 700 eiro kukuli, lai 
pārbaudē konstatētos pārkāpumus neno-
dotu izlemšanai administratīvās pārkāpu-
ma lietvedības sākšanai. Pret VID darbi-
nieku apsūdzība celta pēc Krimināllikuma 
320. panta 3. daļas.

KRIMINĀLĀ LATVIJA

P 
ēc vairāku pašvaldību vadītāju 
paustā, pašvaldību iespējas pie-
dāvāt to iedzīvotājiem labu dzī-
ves kvalitāti tuvākajos gados būs 
apdraudētas, atsevišķās pašvaldī-

bās varot būt apdraudēta arī pamata funk-
ciju nodrošināšana. Jo, lai arī minimālā alga 
augs, atklāts paliek jautājums, kā šis pieau-
gums ietekmēs vidējo algu valstī. Jo uzņē-
mējs var maksāt tik, cik maksā, un jāšau-
bās, vai vidējās algas kāpums būs pro-
porcionāls minimālās algas pieaugumam. 
Likumsakarīgi – jo vidējā alga konkrētā 
pašvaldībā būs mazāka, jo lielāku iespaidu 
reforma atstās uz pašvaldības budžetu. 

KUR PAŠVALDĪBAS ŅEM NAUDU?
No valsts kopējā nodokļu ieņēmumu katla  

pašvaldību maciņos krīt 80% no IIN, nekus-
tamā īpašuma nodoklis 100% apmērā; 25% 
no azartspēlēm un 100% no vietēja mēroga 
izlozēm; 60% par dabas resursu ieguvi vai 
vides piesārņošanu; 100% par radioaktīvo 
vielu izmantošanu; 40% par oglekļa dioksī-
da (CO2) emisijām gaisā; 100% par zemes 
dzīļu derīgo īpašību izmantošanu, iesūknē-
jot ģeoloģiskajās struktūrās dabasgāzi. Vēl 
ir speciālie budžeti, kuru ieņēmumus veido 
īpašiem mērķiem iezīmēti ieņēmumi, ziedo-
jumi un dāvinājumi, maksas pakalpojumi u.c, 
kā arī valsts un pašvaldību budžeta transfer-
ti – gadskārtējā valsts budžeta likumā īpaši 
iezīmētu budžeta līdzekļu pārskaitījums. Kā 
redzam, galveno sadaļu pašvaldību budže-
tos veido tieši IIN, kura likme līdz ar mini-
mālās algas celšanu tiek samazināta no 23% 

Nodokļu reforma. 
Kā dzīvos pašvaldības?

līdz 20%. Tiks ieviesta arī progresīvā nodokļu 
likme, un iedzīvotājiem ar augstiem un ļoti 
augstiem ienākumiem būs jāmaksā vairāk. 
Diemžēl Latvijā ne tuvu nav tik daudz bagāt-
nieku, lai kompensētu IIN ienākumu kritumu. 

Nodokļu reformas ieviešanas rezultātā 
radušos nodokļu ieņēmumu zudumus gan 
iecerēts kompensēt ar akcīzes nodokļa celša-
nu degvielai, cigaretēm un alkoholam. Taču 
ja atteikšanās no kaitīgiem ieradumiem ir 
katra paša ziņā, tad akcīzes nodokļa celša-
nas ziņā radušos sadārdzinājumu degvielai 
par 4 – 5 eiro centiem litrā, izjutīs ikviens 
iedzīvotājs. Degvielas sadārdzināšanās neiz-
bēgami nozīmē arī preču un pakalpojumu 
sadārdzināšanos.

KUR PAŠVALDĪBAS LIEK NAUDU?
Valsts kases informācija liecina, ka 2017. 

gada pirmajā pusgadā pašvaldību budže-
tā izveidojies 100,9 miljonu eiro pārpali-
kums, un tomēr, salīdzinot ar 2016. gada 
pirmo pusgadu, tas ir samazinājies par 26,9 
miljoniem eiro. Tanī pašā laikā kopējie paš-
valdību budžeta ieņēmumi gada pirmajos 
sešos mēnešos sasnieguši vēsturiski augstā-
ko ieņēmumu līmeni – 1,244 miljardus eiro, 
kas ir par 112,2 miljoniem eiro jeb 9,9% vai-
rāk nekā attiecīgajā periodā pērn. Arī kopē-
jie pašvaldību budžeta izdevumi 2017. gada 
pirmajā pusē sasnieguši vēsturiski augstā-
ko apjomu – 1,143 miljardus eiro, kas ir par 
139,1 miljonu eiro jeb 13,9% vairāk nekā 
2016. gada pirmajā pusē. Lielāko izdevumu 
pieaugumu radīja izdevumi atalgojumam, 
precēm un pakalpojumiem, un tas, savukārt, 

saistīts ar minimālās algas celšanu, pašval-
dību darbinieku atalgojuma pieaugumu un 
jaunā pedagogu darba samaksas modeļa 
ieviešanu. Atgādināsim, ka 2016. gadā tika 
nolemts minimālo algu palielināt par 10 eiro. 
Savukārt jau no nākamā gada minimālā alga 
būs par 50 eiro lielāka, un tā kā  pašvaldībās 
un tās uzņēmumos strādā salīdzinoši liels 
skaits darbinieku, pašvaldību izdevumu pozī-
cijā atalgojuma sadaļa ievērojami pieaugs, 
un vairāku pašvaldību vadītāji izteikuši bažas,  
ka pašvaldību budžeta ieņēmumu samazinā-
jums novedīs pie sliktākiem vai dārgākiem 
izglītības, transporta, veselības aprūpes, soci-
ālās palīdzības un citiem pašvaldību kompe-
tencē esošiem pakalpojumiem.

CIK NAUDAS IR VENTSPILS KABATĀ?
Saskaņā ar Ventspils pilsētas pašvaldības 

2016.gada publisko pārskatu, pērn nodokļu 
ieņēmumi tika saņemti 27,21 miljona eiro 
apmērā, nekustamā īpašuma nodoklī ieka-
sēti 3,96 miljoni eiro, nodevās un dažādos 
nenodokļu ieņēmumos, kā valsts un pašval-
dības nodevas, soda naudas, ieņēmumi no 
pašvaldības kapitāla izmantošanas, pašval-
dības nekustamā un kustamā īpašuma atsa-
vināšanas un citos – saņemti 3,78 miljoni 
eiro, dažādu valsts budžeta transfertu veidā 
un maksājumos saņemts finansējums 14,19 
miljonu eiro apmērā, bet speciālā budžeta 
ieņēmumi bijuši 2,89 miljonus eiro  lieli. Kā 
redzam, lauvas tiesu – 52% no budžeta ieņē-
mumiem veido iedzīvotāju ienākumu nodok-
lis. Paskatoties izdevumu pozīcijas redzam, 
ka lielāko daļu veido darba samaksa – 16,69 
miljoni eiro, un preces un pakalpojumi – 
14,27 miljoni eiro. Savukārt vismazāk tērēts 
sociālajiem pabalstiem – 2,09 miljoni eiro vai 
4% no pašvaldības kopbudžeta.

Jāatzīmē, ka 2017.gadā nodokļu ieņēmu-
mi Ventspils pilsētas pamatbudžetā plāno-
ti 32 397 090 eiro apmērā. Tas nozīmē, ka 
katrs Ventspils iedzīvotājs pilsētas kasē iene-
sīs 813 eiro. 

Jau rakstījām, ka no nākamā gada 1.janvāra gaidāmas vairākas iz-
maiņas Latvijas nodokļu  politikā. Latvijas iedzīvotājus, neapšaubāmi, 
iepriecina ziņa par paredzamo minimālās algas kāpumu no pašreizē-
jiem 380 eiro līdz 430 no 2018. gada līdz 2020.gadam. Taču pašvaldī-
bas par gaidāmo reformu nav sajūsmā – pašvaldību vadītāji uzsver – ja 
reformu vērtē no iedzīvotāju ienākuma nodokļa (IIN) skatu punkta, 
tad ieguvumi no šīs reformas ir uz pašvaldību rēķina. 
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 turpinājums no 3. lpp.

Zināmas VM nākamā gada 
prioritātes
Veselības ministrijas nākamā gada priori-
tātes būs primārā veselības aprūpe, onko-
loģija, kā arī mātes un bērna veselība, 
informēja veselības ministre Anda Čakša. 
Primārās veselības aprūpes blokā iekļau-
ta onkoloģijas diagnostika, sirds un asins-
vadu saslimšanu, kā arī hroniskos slimī-
bu ārstēšana, bet onkoloģijā paredzētais 
finansējums tiks atvēlēts ne tikai diagnos-
tikai, bet arī slimību atrašanai. Pēc minis-
tres teiktā šiem nozares blokiem paredzē-
tais finansējuma apmērs ar budžeta defi-
cīta atkāpi, kas paredzēta rindu mazināša-
nai, ir 113 miljoni eiro.

Pastiprināti kontrolēs 
satiksmes drošību
Sākoties jaunajam mācību gadam, Valsts 
policija pastiprināti gādās par vispārē-
jo sabiedrisko kārtību un drošību, īpašu 
uzmanību pievērošot ceļu satiksmes dro-
šībai izglītības iestāžu tuvumā, kā arī vie-
tām, kur pulcējas nepilngadīgas perso-
nas. Ceļu policija arī pastiprināti kontrolēs 
un uzraudzīs drošības jostu lietošanu un 
pareizu bērnu pārvadāšanu transportlī-
dzekļos. Atļautais braukšanas ātrums pie 
mācību iestādēm ir 30 km/h. 

Atsevišķos gadījumos 
uzturlīdzekļus izmaksās līdz 
21 gada vecumam
1. septembrī stājas spēkā Tieslietu minis-
trijas   un Uzturlīdzekļu garantiju fonda 
administrācijas (UGFA) izstrādātās izmai-
ņas valsts garantēto uzturlīdzekļu izmaksā, 
kas turpmāk paredz uzturlīdzekļus mak-
sāt līdz 21 gada vecumam līdzšinējo 18 
gadu vietā. Ja uzturlīdzekļi no UGFA jau 
tiek maksāti, pamatojoties uz tiesas nolē-
mumu, ar kuru nolemts izmaksāt uzturlī-
dzekļus, līdz bērns pats spēj sevi apgādāt 
– izmaksa no UGFA tiks turpināta automā-
tiski arī pēc 18 gadu vecuma sasniegša-
nas, ja bērns turpinās iegūt pamatizglītību, 
vidējo izglītību, arodizglītību vai speciālo 
izglītību Latvijā, bet ne ilgāk kā līdz attie-
cīgās izglītības ieguvei vai 21 gada vecu-
ma sasniegšanai. Ja uzturlīdzekļi no UGFA 
tiek maksāti, pamatojoties uz tiesas nolē-
mumu, ar kuru nolemts izmaksāt uzturlī-
dzekļus līdz 18 gadu vecumam, vai UGFA 
lēmumu, izmaksa tiks izbeigta, un bērnam 
pēc pilngadības sasniegšanas būs pašam 
jāvēršas UGFA ar iesniegumu par turpmā-
ku uzturlīdzekļu izmaksu.

Baltijas valstīs aug 
atalgojuma līmenis
Pēc Baltijas valstu statistikas biroju datiem 
šā gada otrajā ceturksnī visās Baltijas val-
stīs vērojams straujš vidējās mēnešalgas 
pieaugums. Vislielāko atalgojumu nemainī-
gi saņem Igaunijas iedzīvotāji, seko Latvijas 
un pēc tam Lietuvas strādājošie. Latvijā 
vidējā bruto darba samaksa 2017.gada 
otrajā ceturksnī pirmo reizi pārsniedza 900 
eiro un bija 927 eiro mēnesī. Tas ir par 4,8% 
vairāk nekā 2017. gada pirmajā ceturksnī. 

Parādnieku skaits VID pieaug
Turpina pieaugt to uzņēmumu skaits, kuri 
ir parādā Valsts ieņēmumu dienestam 
Kopš maija palielinājies arī fizisko personu 
– saimnieciskās darbības veicēju, parād-
nieku skaits VID. Pašlaik Kredītinformācijas 
biroja (KIB) datu bāzē atspoguļota infor-
mācija par 44 000 uzņēmumu un virs 
6000 privātpersonu parādsaistībām pret 
VID ar kopējo nodokļu parādu valstij virs 
1,1 miljarda eiro. Savukārt to uzņēmumu 
skaits, kuri dzēsuši savu parādu pret VID, 
ir sarucis – ja jūnijā KIB datu bāzē tādi bija 
5965, tad augustā – 3581 uzņēmums. 

LATVIJĀ

Mātes Māras Šneideres piemērā Andis redzē-
jis, kā labāk un interesantāk dzīvot daudziem 
cilvēkiem palīdz tūrisma piedāvājums. Arī  
dēls kādu laiku minis to pašu taciņu. Pēc tam 
māte vadījusi iestādi, kas palīdz bez pajumtes 
palikušajiem bērniem, vēlāk pieņēmusi piedā-
vājumu palīdzēt veciem cilvēkiem, kļūstot par 
pansionāta un arī bērnu nama Selga direktori. 
Andis nenoliedz, ka toreizējā darba piedāvā-
juma pieņemšanā zināma loma bijusi mātes 
pieredzei, jo tuvinieku lokā tā ik pa laikam 
tikusi pārrunāta, sverot gan grūtumus, gan 
gandarījumu. Tagad viņš jau var salīdzināt, cik 
lielā mērā toreizējais priekšstats par nākamo 
darbu atbilst realitātei. Secinājums – ir grūtāk, 
nekā sākumā likās.

TAS IR KOMANDAS DARBS 
“Un to var izturēt un pat gandarījumu par 

paveikto gūt tikai tāpēc, ka ikdienā līdzās ir 
lieliski kolēģi, kas padara smagāko un nepa-
tīkamāko:  sociālā darbiniece,  medmā-
sas, sanitāres, apkopējas, dežuranti,” vadī-
tājs uzteic savu komandu, kurā bez viņa ir 
vēl tikai desmit cilvēki. Te jāpiebilst, ka pirms 
četriem gadiem nakts patversme paplašinā-
ta ar telpām, uz kurām no pansionāta Selga 
pārvietoti pārdesmit īpaši skaļo un pat agre-
sīvo iemītnieku – viņi tur sadzīvē traucējuši 
un tāpēc kļuvuši neizturami pārējiem. 

“Ar viņiem nav viegli arī mums, meklē-
jam kopīgu valodu. Reizēm izdodas,” piesar-
dzīgi vērtē vadītājs, atkal un atkal uzteicot 
savu komandu, kas ar šo kontingentu mēģi-
na sastrādāties. Nakts patversmes paspār-
nē vietu atradis arī šļirču apmaiņas punkts 
narkomāniem. Pagaidām tā klientu loks nav 
liels, narkomāni, šķiet, netic, ka netiek te 
slepus novēroti un pret viņiem vēlāk nevēr-
sīs represijas. Šī iemesla dēļ grūti spriest par 
narkomānijas patieso izplatību pilsētā, tāpēc 
Andis pozitīvi vērtē pašvaldības un valsts 
pūles atkarīgajiem piedāvāt vismaz šļirces, lai 
inficēšanās  neietu plašumā. 

PATEICĪBĀ – ATSILUŠO LAMAS
Jau pats sociālās iestādes nosaukums lieci-

na, ka darbs te ir galvenokārt nakts stundās, 
turklāt pārsvarā aukstajā gada laikā. Tiesības 
saņemt pakalpojumu, kas nodrošina ne vien 
tīru gultasvietu, brokastis un  vakariņas, bet 
arī kontaktu ar sociālo darbinieku  un per-
sonīgās higiēnas iespējas, ir personām bez 
noteiktas dzīvesvietas, vai arī krīzes situāci-
jā nonākušajiem. Andis stāsta, ka nav iespē-
jams paredzēt, kādā emocionālā un fiziskā 
stāvoklī šīs personas patversmē ieradīsies, 
bet ne vienmēr tas ir skaidrs prāts, par tīru 
apģērbu nemaz nerunājot. Turklāt arī notei-
kumos paredzēts, ka īpaši aukstā laikā pat-
versmē var uzņemt pat reibumā esošus 
klientus, tā izglābjot no nosalšanas. Bet, kā 
viņi pēc atsilšanas reizēm uzvedas, to vadī-
tājs uzskata par labāku nestāstīt. 

“Grūti noticēt, bet daudzi no šiem  nedē-
ļām un mēnešiem netīrībā dzīvojušajiem cil-
vēkiem  nav pierunājami nomazgāties dušā, 
viņi no ūdensšķīstīšanas procedūras vārda 
tiešā nozīmē paniski baidās. Tāpat viņi nevē-
las atdot mazgāšanā savas netīrumiem un 
kukaiņiem aplipušās drēbes vai arī apmai-
nīt tās pret citām. “Pateicībā” par piedāvā-
tajām ērtībām aprūpētājām no piedzēru-
šajiem nākas uzklausīt lamas un apsaukā-
šanos, reizēm viņām jāsāk baidīties arī par 
savu fizisko drošību. Ar sievietēm dabiski 
pret grūtdieņiem piemītošo žēlsirdību vien to 
nebūtu iespējams izturēt. Manuprāt, patvers-
mes darbinieces, nepretendējot uz atzinību 
un nepaužot savu attieksmi vārdos,  rīko-
jas daudz cēlāku  motīvu vadītas. Arī skar-
ba likteņa par vraku pārvērstā ķermenī viņas 
saredz kādreiz tajā mitušo un varbūt tomēr 
vēl gailošo cilvēcisko būtību, kuru nedrīkst 
atstumt, kurai jāpalīdz. 

GRIB AIZIET UZ NEATGRIEŠANOS
Iepriekšteikto skarbumu Andis gan neat-

tiecina uz visiem saviem klientiem, jo viņu 
vidū ir arī cilvēki, ka pārdzīvojuši smagas 
personīgās traģēdijas, visbiežāk – tuvu cilvē-
ku zaudēšanu. Palicējā līdz ar to zūd motivā-
cija un jēga turpināt dzīvi, jo, viņuprāt, nekas 
vairs nespēs par nebijušu padarīt nelaboja-
mo. Tie parasti ir klusi un inteliģenti cilvēki, 
kas aizmiršanos meklē alkoholā. Tādiem nav 
vajadzīgas kompānijas, alkoholisma un sli-
mību beigu fāzē viņi mēģina nolīst pames-
tās mājās, meža vai dārza būdās un ir visai 
neapmierināti, kad sabiedrība ar policijas 
starpniecību mēģina viņus  no turienes izda-
būt uz patversmi vai pansionātu. Pašvaldība 

aizvien aktīvāk rīkojas, lai šādus, parasti ar 
alkoholismu vai narkotisko atkarību sirgsto-
šos vientuļniekus no viņu bunkuriem un šķū-
nīšiem, kur bīstami uzturēties, pārvietotu uz 
patversmi vismaz aukstajā laikā, tāpēc nereti 
tajā tiek aizpildītas pat līdz četrdesmit vietas. 
Andis necer, ka savā mūžā pieredzēs tukšas 
nakts patversmes telpas, jo klientu kontin-
gents, diemžēl, kļūst aizvien jaunāks, pajumti 
ir meklējuši pat trīsdesmitgadnieki. Protams, 
ir bijuši gadījumi, kad patversmi kā mājvie-
tu ilgāku laiku izmanto darbaspējīgi cilvēki, 
kas agrāko mitekli zaudējuši nelaimes gadī-
jumā vai sadzīviskās kataklizmās. Tie ir pār-
svarā kārtīgi ļaudis, kas sameklē darbu, vēlāk 
arī dzīvokli un klusiņām no patversmes aiz-
iet. Lai nekad vairs neatgrieztos vietā, kurā, 
apstākļu spiesti un kauna mocīti, kādu laiku 
uzturējušies. 

“Protams, ka viņi nekad vairs neatnāk pie 
mums pateikt paldies par viesmīlību,” Andis  
sakās saprotot, ka dzīvē nepatīkamo neviens 
pat sev nemēdz lieki atgādināt.  

AR PRETENZIJU UZ MŪŽĪGU APRŪPI
Nedaudz šauboties, vai par to vispār vaja-

dzētu publiski runāt, Andis tomēr pastāsta 
par vēl kādu smagu sava un kolēģu darba 
niansi. Proti, degradējušos klientu likteni, lai 
cik smags un līdzjūtību raisošs tas arī nebūtu, 
nedrīkst pilnībā ielaist savā dzīvē. 

“Šie cilvēki mēdz pārvērsties uz mūsu līdz-
jūtības un žēlsirdības jūtām parazitējošos, 
varētu pat teikt, monstros. Aizmirstot pašu 
rakstura vai liktenīgu sakritību dēļ pieļau-
tās kļūdas, tādi cilvēki uzskata, ka sabiedrī-
ba pret viņiem savulaik izturējusies netaisni 
un tagad valstij  sociālo dienestu personā par 
to viņiem vajadzētu samaksāt ar mūžīgu un 
aizvien labāku aprūpi. Pašiem pie tam nepa-
kustinot ne pirksta, lai savāktos un atgriez-
tos pilnvērtīgā dzīvē,” Andis tomēr nebaidās 
šo varbūt nepopulāro  viedokli paust. Pats 
viņš cenšas no saspringtās ikdienas atslēg-
ties, kopā ar meitu Anu un dzīvesbiedri Vitu 
izbraucot pie dabas, visbiežāk pamakšķerēt,  
un nav skaudīgs, ja sievietēm kādreiz copē 
veicas labāk, nekā  viņam. 

Andis necer, ka savā mūžā 
pieredzēs tukšas nakts 
patversmes telpas, jo klientu 
kontingents, diemžēl, 
kļūst aizvien jaunāks, 
pajumti ir meklējuši pat 
trīsdesmitgadnieki.

Arī cilvēku vraki ir cilvēki

Andis ar mammu.

Ar Ani.
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Zinību dienas 
un sporta 
noskaņās
Šīs nedēļas nogales spilgtākais notikums Ventspilī un 
arī visā Latvijā ir Zinību diena 1.septembrī. Pirmklas-
nieki zinību tempļa durvis vērs pirmo reizi, “divpad-
smitajiem” sāksies pēdējais skolas gads, bet vecāki 
un vecvecāki atcerēsies tos jaukos laikus, kad paši  
bija skolnieki.

Piektdien, 1. septembrī 
09.00  Svinīgie Zinību dienas pasākumi Ventspils izglītī-

bas iestādēs.

10.00 Zinību dienā pirmklasniekiem ar pavadoni ieeja 
Ventspils muzejā un struktūrvienībās bez maksas.

11.00 – 17.00 Herberta Dorbes memoriālajā muzejā 
“Senču putekļi” maziem un lieliem apmeklētājiem iespē-
jams iepazīties ar rakstnieka sastādītajām ābecēm

13.00 par godu Zinību dienai dinamisks koncerts Lielajā 
laukumā, kurā piedalīsies latviešu hiphopa izpildītājs Reiks, 
Edavārdi, Deniss un Elfs, dziedātāja Madara Grēgere un DJ 
Guestino.

18.00 Ventspils Kultūras centrs aicina jauniešus vecumā 
no 12 līdz 18 gadiem uz skaļu un jautru “Back to School” 
ballīti, kas būs labākā iespēja nosvinēt skolas sākšanos 
Ventspilī! 

“Back to School” ballītē Ar DJ setiem priecēs DJ Janch, DJ 
Mario, bet ar skanīgiem priekšnesumiem uzstāsies grupas 
VIVA un Skywalkers. Kā īpašais viesis uzstāsies populārais 
hip hop izpildītājs – Edavārdi. 

Pasākums Lielajā laukumā bez maksas un vecuma iero-
bežojumiem, bet “Back to School” ballītē, ieejas maksa: 
2.00 EUR ( biļetes– Ventspils Kultūras centra kasē).  Vecuma 
ierobežojums: no 12 – 18 gadiem (uzrādot personu aplie-
cinošu dokumentu)

Savukārt Vecpilsētas tirgū 1. un 2. septembrī no plkst. 
08.00 – 15.00 plaša tirgošanās – būs zemnieku saimnie-
cībās ražota piena produkcija, svaiga gaļa, kūpinājumi, 
zivis, zivju kulinārija, konditorejas izstrādājumi, pašaudzē-
ta lauksaimniecības produkcija – gan augļi, gan dārzeņi. 
Vasaras un rudens sezonas rūpniecības preces (atlaides). 
Plaša izvēle mājražotāju darinājumiem, medus produkcijai, 
rudens ziediem, košumkrūmu stādiem, augļu kociņiem, 
meža ogām, sēnēm. Varēs nopirkt Užavas gaišo un tumšo 
alu un Līvu nefiltrēto kvasu.

19.00 Ventspils pludmales volejbola laukumos aiz 
Pludmales akvaparka Pludmales volejbola turnīrs “Karalis 
un Karaliene”.

Sestdien, 2. septembrī 
10.00 Zilā karoga pludmalē pie glābšanas stacijas 

Latvijas Pludmales frisbija čempionāts 2017. 

11.00 Nāc un sporto! Kausa izcīņa minifutbolā OC 
„Ventspils” Mini pitch futbola laukumā

Abos pasākumos ieeja bez maksas. 

19.30 Teātra namā “Jūras vārti” Ventspils Augstskolas 
20 gadu jubilejas salidojums. Tiek aicināti Ventspils 
Augstskolas absolventi, kā arī bijušie un esošie darbinie-
ki. Ja neesat paguvuši veikt pārskaitījumu dalības mak-
sai no personas 10 eiro apmērā, tad ierodoties pasāku-
mā un maksājot skaidrā naudā, dalības maksa 15 eiro. 
Darbiniekiem un bijušajiem darbiniekiem ieeja bezmaksas.

Svētdiena, 3. septembris
10.00 Zilā karoga pludmalē Latvijas Pludmales frisbija 

čempionāts 2017.

11.00 Piejūras Brīvdabas muzejā Pagastu diena.

12.00 (Bērnu pilsētiņa)  un 15.00 (Bērnu parks 
“Fantāzija”)  pasākums bērniem “Visi uz Karlsona skolu!” 
Pasākumus vadīs sarīkojumu vadītāja Indra Vītiņa. 
Bezmaksas pasākums.

13.30 Latvijas Kausa sacensības hokejā Venta 2002 – 
Liepāja SSS. OC „Ventspils” ledus halle, ieeja bez maksas.

15.00 Studentu padomes rīkotais ikgadējais pasākums 
“Pilsētas Rallijs”. Ventspils Augstskola, pie D korpusa 
ieejas, Inženieru iela 101. 

Kino... Kādreiz – pirms video, DVD, datoru un digitālās TV laikmeta –īsts burvju vārds, kas pavēra pasauļu pasau-
les, piedzīvojumus un galvu reibinošu romantiku, raisīja izjūtas varavīkšņainā diapazonā – no asaru plūdiem līdz 
trakiem smiekliem. Tas viss tumšā zālē, skatītāju pūlim fascinēti blenžot vienā virzienā – uz maģisko ekrānu...

HK “VENTA2002”
UZSĀK JAUNO 

2017./2018. SEZONU

Tiekamies 
Ventspils ledus hallē
2017. gada 3. septembrī plkst. 13.45

1. līgas komandu spēle 
LATVIJAS KAUSA izcīņas ietvaros

HK Venta2002 – Liepājas SSS

2017. gada 3. septembrī plkst. 16.30

U-16 komandu spēle
HK Venta2002 – IHS/Prizma 

NĀC ATBALSTI SAVĒJOS!!!

Mūs atbalsta:

Kinopilsēta Ventspils

V 
ai mūsdienu ventspilnieki zina, ka 
tieši mūsu pilsēta Latvijas kino-
mākslas vēsturē ir īsta pioniere, 
proti, pirmgājēja? Tiesa, pirmie 
gaismas bilžu kinoseansi noti-

kuši Rīgā 1895. un 1896. g., kad rīdzinieki 
izbaudīja brāļu Limjēru filmiņas, toties pati 
pirmā aktierfilma uzņemta tieši Ventspilī 
1913. gadā.

Taču jau labu laiku pirms tam Ventspils 
publika bija iepazinusies ar kustīgajām bildī-
tēm uz balta audekla. Vēsturnieces I. Štrumfas 
grāmatā par pilsētas vēsturi minēts, ka pašas 
pirmās kinoizrādes notikušas vācu “Musses” 
biedrības nama dārzā, t.i., tagadējā Tirgus 
laukuma autostāvvietā, bet pirmais kinoteāt-
ris “Gaumont” iekārtots Pils ielā 1908. gadā.

Tālaika pilsētas vācu avīzēs arī pieminēts 
“Lichtspieltheater” (gaismas spēļu teātris – 
vācu val.) Kuldīgas un Lielās ielas stūrī ar gau-

žām pieticīgu nosaukumu “The Grand 
Kino”. Tolaik Ventspilī dzīvoja turīgs 
ebreju uzņēmējs Henriks Berlins, kurš 
atvēra savu kinoteātri jeb “elektro-
teātri’ un nosauca to par “Nordpol” 
– Ziemeļpols. Tieši Berlins, runājot 
mūsdienu terminoloģijā, menedžēja 
pirmās aktierfilmas uzņemšanu. Tā, 
protams, bija mēmā filma – ar nosau-
kumu “Kur patiesība?”, un stāstīja par 
jaunas, pēc izglītības alkstošas ebre-
ju meitenes traģisko likteni. Vairākās 
lomās filmējās tālaika Ventspils latvie-
šu teātra aktieri A. Liesma, H. Konrāds, 
L. Lipste, J. Ozols (“Kinoskatītāja rokas-
grāmata”, R. 1980). Filmas uzņemša-
nai uzbūvēja īpašu paviljonu tagadē-
jās Saules un Jūras ielas stūrī. Vairāki 
ārskati filmēti tepat Ventspilī, pie-
mēram, pie “Royal” viesnīcas (tagad 
ostas pārvalde) – mūsdienu skatītā-
jam īsts ceļojums laikā (lielāko daļu 
filmas “Kur patiesība?” interesenti 
varēja vērot 2011. gadā).

Līdz I Pasaules kara sākumam 
Berlina kinoteātris “Nordpol” bija gal-
venais ventspilnieku logs uz plašo 
pasauli. Katrs seanss sastāvēja no 
vairākām daļām: papriekš rādīja 
dokumentālas īsfilmas par dažādām 
tēmām – dabas katastrofām, medī-
bām, valdnieku kronēšanu u.tml., tam 
sekoja pati sāls – aktierfilmas par 
laupītājiem, pirātiem, pat sākotnējās 
Šerloka Holmsa sērijas. Tālaika ķinīši 
vislabāk aprakstīti Jāņa Grīziņa “Vārnu 
ielas republikā”.

Pēckara Ventspilī kino rādīša-
nas monopols piederēja liela-
jam “Koloseum” Pils ielā (turpat kur 
tagad Kino Rio), vēlāk tas pārtapa 
par Kolizeju. 20. gadu vidū tā īpašnie-
ki Pils ielas pretējā pusē atvēra otru 
kinoteātri “Pasaciņa”. Ēka, kur atradās 

“Pasaciņa”, nojaukta 60. gados, tā 
atradās tukšajā laukumā, kur dzi-
ļāk reiz bija kafejnīca “Venta”. Ja 
Kolizejā demonstrēja kinodrāmas, 
traģēdijas, dažkārt arī drusku pikan-
tas filmas, tad “Pasaciņas” reper-
tuārs vairāk orientēts uz bērniem 
un komēdiju cienītājiem, piemēram, 
filmiņas ar komiskiem personāžiem 
Patu un Patašonu. 20./30. gadu 
mijā, kad jau parādījās pirmās skaņu 
filmas, vēl vienu kinoteātri atklāja 
viesnīcas “Bristol” ēkā, sociāldemo-
krātu paspārnē un piešķīra tam vien-
kārši satriecošu nosaukumu “Moulin 
Rouge”, resp., Sarkanās dzirnavas. 
Tālaika ventspilnieki zīlējuši – vai 
dzirnavas sarkanas tāpēc, ka paši 
zociķi tādi iesarkani?

30. gadu beigās, kad notika 
lielā tautiskošanās, Kolizejs pārta-
pa par kino “Aina”. Ar tādu nosau-
kumu tas turpināja darboties arī 
II Pasaules kara laikā un īsu brīdi 
pēc tam, kad seno Ventspils kino-
namu pārdēvēja par “Komjaunieti’. 
Piecdesmitajos gados Pārventā 
uzcēla kinoteātri “Venta” – kolo-
nām rotātu Staļinlaika arhitektūras 
paraugu, kas šodien lēni, bet neno-
vēršami, tuvojas sabrukumam.

Mūsdienās kinoteātris zaudējis 
daudz savas senās burvības; pub-
liku vēl piesaista lielais ekrāns un 
mājas kinoteātros nepieejamie 
skaņu efekti, kā arī iespēja skatī-
ties filmas 3D versijā. Taču, ikreiz 
verot Kino Rio durvis, ir vērts atce-
rēties mūsu pilsētas lomu Latvijas 
kino vēsturē un sajust kādu drusci-
ņu bijības pret Pils ielas kino namu, 
kura ekrāns bijis logs uz pasauli 
ventspilnieku paaudzēm 100 gadu 
garumā. 

Kinoteātru Koloseum un Pasaciņa izrāžu reklāma “Ventas Balsī” 1933. gada septembrī.

Pils (tolaik Fabriciusa) iela ar kinoteātri “Komjaunietis” 70. gadu sākumā.
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A U N S
Ieklausies, ko saka priekšā sirds, bet neaizmirsti arī domāt ar 
galvu. Jāatrod līdzsvars starp prātu un emocijām. Enerģijas 

netrūks, taču darījumos ievēro precizitāti, jo var rasties pārpratumi 
ar partneriem. Šobrīd nevajadzētu veikt nozīmīgus ieguldījumus un 
orientēties uz ātru peļņu.

V Ē R S I S
Pēkšņi plāni un ieceres, ko vēlēsies tūdaļ uz līdzenas vie-
tas realizēt. Neesi pārsteidzīgs, jo „ātri tikai blusas ķer”. 

Virzies uz priekšu nesteidzīgi. Brīvdienās pievērsies mājas darbiem – 
sakārto, remontē, izdaiļo. Iesaisti arī citus ģimenes locekļus, kopā viss 
veiksies raitāk.

D V Ī Ņ I
Pirmajā vietā mājas un ģimene. Iespējams, kādam no radi-
niekiem nepieciešams tavs atbalsts vai padoms. Tāpat arī 

sapratīsi, ka iekrājušies dažādi nepaveikti mājas darbi. Velti tam laiku 
brīvdienās. Darba nedēļā solās būt spraiga – var nākties uzņemties 
papildus pienākumus.

V Ē Z I S
Laiks paplašināt redzesloku un garīgos apvāršņus. 
Filozofiskās pārdomās nonāksi pie vērtīgām atziņām. Prāts 

darbosies asi un būs atvērts jaunām zinībām. Piesakies kursos vai 
meklē informāciju, kas var noderēt. Brīvdienās dodies izbraucienā, 
rudenīgā piknikā vai uz mežu pasēņot.

L A U V A
Jāuzmanās ar jauniem projektiem un kapitālieguldīju-
miem, jo var nākt pavērsieni, ko nebūsi plānojis. Pagaidām 

darboties jau ierastajā spēles laukumā. Privātajā jomā dzīve var uzdā-
vāt jaukus brīžus un romantiskus piedzīvojumus. Būsi šarmants un 
pievilcīgs. Cilvēki neslēps savas simpātijas.

 
J A U N A V A
Būsi noskaņots jauniem plāniem un prātā rosīsies visdažā-
dākās idejas. Apkopo tās un sagatavojies realizēt, enerģijas 

būs pāri pārēm. Tajā pat laikā rūpīgi izvēlies sadarbības partnerus, un 
vispār – cilvēkus ar kuriem komunicēt. Nevajadzētu ticēt visam uz 
vārda, labāk informāciju pārbaudīt.

S V A R I
Darbā neuzņemies pārāk daudz pienākumu, jo būs grūti 
tikt ar visu galā. Turklāt jābūt ļoti precīzam – it īpaši, ja 

darīšana ar skaitļiem vai dokumentiem. Svarīgi pienākumi arī mājās, 
dalies tajos ar citiem ģimenes locekļiem. Nav īsti piemērots laiks 
nekustamā īpašuma darījumiem un remontam.

S K O R P I O N S
Pats sev būsi vislabākais padomdevējs, un varbūt tavas 
zināšanas noderēs arī citiem. Darbā vai biznesā turies pie 

iepriekš nospraustiem plāniem un pārbaudītām metodēm. Pārrunas 
ar sadarbības partneriem risini nesteidzīgi. Jābūt uzmanīgam ar 
līgumiem.

S T R Ē L N I E K S
Darbā pārmaiņas un paplašināšanās iespējas. Var nākt 
izdevīgs karjeras piedāvājums. Esi gatavs izaicinājumiem, 

bet sargies no pārsteidzības. Jābūt piesardzīgam, kārtojot finanšu 
darīšanas. Attiecību jomā neslēp savas emocijas, un ļauj otram cilvē-
kam nojaust par savām simpātijām. 

M E Ž Ā Z I S
Nopietni jāpievēršas karjerai vai privātā biznesa attīstībai. 
Meklē plašākas iespējas un domubiedrus. Labas iespējas 

pavairot ienākumus. Privātajā dzīvē iepazīšanās, kas nesīs līdzi pie-
dzīvojumus. Varbūt kaut kas nebūs pēc tava prāta, bet atceries – viss, 
kas notiek, notiek uz labu.

Ū D E N S V Ī R S
Esi precīzs, ja darīšana ar bankām vai iestādēm, kā arī ar 
komunālo pakalpojumu sniedzējiem. Pārbaudi dokumentus, 
iedziļinies detaļās. Dienu steigā neaizmirsti par atpūtu un 

sargies no stresa. Brīvdienās satiecies ar draugiem, apmeklē kultūras 
pasākumus, izklaidējies un veido kontaktus. 

Z I V I S  
Ieklausies nojautās, tās būs labs palīgs dažādās situācijās. 
Šobrīd pat grūti pateikt, kam klausīt vairāk – prātam vai 
intuīcijai. Var pavērties jaunas izaugsmes iespējas. Rūpīgi 

jāplāno ienākumi un izdevumi, jo naudas plūsma var bremzēties. Ja 
ģimenē ir bērni, iespējami palieli izdevumi skolai.

HORO
SKO
PI   
1.-7.09., 2017.

Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

Zīmējums: Zemgus

Karikatūra

Anekdotes

MEDIJU ZIŅA. Kāds atjautīgs Ventspils puika, trakoti vēloties apmeklēt bērniem neatļautu šausmu 
filmas seansu, uzrādījis kinoteātra biļešu kontrolierei “vecāku zīmi”, kura atļauj seansu apmeklēt. Zīmīti 
ar atļauju seansu apmeklēt bija parakstījis “Mans tētis Rūdolfs”.
Bērnu atjautībai, lai tiktu pie kārotā, nav robežas. Tas nu ir neapstrīdams fakts. Bet mazā Ventspils puiš-
kāna iesniegtā “vecāku zīme” mazliet atgādina savulaik sākumskolas ābecē nodrukāto anekdoti, kurā 
skaidroti pirmklasnieka skolā neierašanās iemesli: “Mans dēls Rihards vakar nebija skolā, jo bija slims. 
Paraksts: Mans tētis.” No tiem tālajiem laikiem, kad apritē bija tieši šī ābece, mainījušies vien iemesli, 
kādēļ bērniem jāizdomā atjautīgi gājieni, kā arī modernāki kļuvuši gan sakaru līdzekļi, gan, protams, arī 
iekārotais “aizliegtais auglis”... Bet citādi viss pa vecam – mūsu bērni ir radoši, interesanti un visādi citādi 
lieliski.
Lai viņiem veicas jaunajā mācību gadā! Un, protams, var vien novēlēt pacietību un izturību šajā grūtajā 
bērnu dzīves ceļā vecākiem un pedagogiem. Vai, kā šajā gadījumā, arī biļešu kontrolieriem.

Zīmējums: Zemgus

Skolnieku domrakstu pērles 
Edgars par Kristīni nemaz nerūpējas, 
bet visu naudu nodzer viens pats.
Bibliotēkā ienāca zēns un meitene. 
Viņi bija brāļi.
Un tad mežmalā iznāca alnis – stalts 
kā žirafe. 
Suvorovs bija īsts vīrietis un gulēja 
ar parastiem zaldātiem.
Viņas matus rotāja skaistas pērlītes 
un kurpes.
Nataša Rostova gribēja kaut ko 
teikt, bet atvērušās durvis aizvēra 
viņai muti.
Gogoļa daiļradei bija raksturīga trīs-
dalība. Ar vienu kāju viņš stāvēja 
pagātnē, ar otru nākotnē, bet starp 
kājām viņam bija skaudrā tagadne.
Ar Raini es iepazinos jau bērnudār-
zā, kur viņš stāvēja pie sienas.
Pēc tam, kad cilvēki pārtrauca būt 
mērkaķi, tie kļuva par ēģiptiešiem.
Anna Kareņina neatrada nevie-
nu īstu vīrieti, tāpēc apgūlās zem 
vilciena.
Oņeginam patika Bairons, tāpēc 
viņš to pakāra virs gultas.

Skolotājs:
– Kā sauc cilvēku, kas zog?
Pēterītis:
– Nezinu. 
– Pēterīt, ja es iebāzīšu roku tavā 
kabatā un izvilkšu eiro, par ko tu 
mani sauksi?
– Par burvi!

Jānītis skolā uzspridzina ķīmijas 
kabinetu, tēvs atnāk un samaksā 
par remontu.
Nākamajā dienā Jānītis uzspri-
dzina fīzikas kabinetu, 
tēvs atkal atnāk un samaksā par 
remontu. Paiet pāris dienu. Jānītis 
atnāk mājās un jautā tēvam: “Tēt,tu 
vairs uz skolu neiesi?”

Tēvs atbild:
“Nē, dēliņ uz skolu vairs neiešu.” 
“Pareizi nav ko pa drupām staigāt,” 
priecīgs atsaka Jānītis.

Tēvs dēlam:
– Nu kādi panākumi skolā?
– Viss OK!
Līgums ar 5. klasi pagarināts vēl uz 
gadu!

Skolotājam jautā:
– Nosauciet trīs iemeslus, kāpēc jūs 
mīlat savu darbu!
Jūnijs, Jūlijs, Augusts.

Skolotāja:- Pēterīt, kāpēc tu noka-
vēji stundu?
Pēterītis:- Tāpēc, ka pulkstenis bija 
apstājies.
Skolotāja:- Miķeli, bet kāpēc tu 
nokavēji stundu?
Miķelis:- Es iegriezu pirkstā. 
Skolotāja:- Un tu, Mārtiņ
Mārtiņš:- Man dikti sāpēja galva.
Skolotāja:- Jānīt, kāpēc tu raudi?
Jānītis:- Viņi jau visu pateica, un 
man nav ko sacīt…

Tēvs ir saniknojies.
– Vēsturē tu atkal esi trijnieku saņēmis! 
– Tas man Aleksandra Lielā dēļ…
– Kāpēc tu ar tādu palaidni 
draudzējies?

Vēstures stunda.
– Jaunais cilvēk tur pie durvīm! Kad 
dzimis Gēte?
– Nezinu….
– Nu labi, kad dzimis Mocarts? 
– Nezinu…
– Tad ko jūs vispār šeit darāt!?
– Nu, atnācu lampiņu nomainīt, 
esmu elektriķis…

Skolotāja jautā Jānim

– Kāpēc tu vakar nebiji skolā?
– Mans vecākais brālis saslima. 
– Un kāds tam sakars ar tevi? 
– Es braukājos ar viņa velosipēdu.

Blondīne sāk strādāt skolā par 
psiholoģi. Pirmajā dienā viņa pa 
logu pamana zēnus kuri spēlē 
bumbu. Tikai viens zēns stāv vien-
tuļš malā. Blondīne pieiet pie viņa 
un vaicā:
– Kāpēc tu te stāvi? Viens pats ... bez 
draugiem? Jūties pamests? Vēlies 
par to parunāt? 
– Atvainojiet, bet es esmu vārtsargs!

– Tēt, man šķiet, ka esmu iemīlējies 
skolotājā. Vai tev arī tā ir gadījies?
– Ja godīgi, tad jā!
– Un kā tas beidzās?
– Kā parasti! Tava mamma pama-
nīja, ka es pārāk bieži eju uz tavu 
skolu, un izlēma tevi sūtīt citā!

Tēvs ved savu mazo dēlēnu uz skolu 
1. septembrī.
Dēls sparojas pretī un ar asarām 
acīs brēc :
– 12 gadi??? Par ko????

Skolotāja stundā jautā:
– Anita, pastāsti,  ko tu vakar mājās 
darīji?
Anita priecīgi atbild:
– Palīdzēju māmiņai pildīt savus 
skolas uzdevumus!

Kurmis dienā apēd tik daudz, cik pats 
sver, – stāsta skolotāja. Jānītis tūlīt 
jautā:
– Skolotāj, bet kā viņš zina savu 
svaru?

–Saki man, kas saskaldīja atomu? 
–Goda vārds, tas nebiju es. Droši 
vien 7. klases zēni.



ОВЕН
Прислушайтесь к голосу сердца, но не забывайте о том, что нужно 
руководствоваться и разумными доводами. Нужно найти равнове-
сие между логикой и эмоциями. Энергии у вас достаточно, однако в 

сделках соблюдайте точность, так как могут возникнуть недоразумения с пар-
тнерами. В этот период не следует вкладывать деньги и ориентироваться на 
скорую прибыль. 

ТЕЛЕЦ
Вас посетят неожиданные планы, которые захочется реализо-
вать, не откладывая. Не спешите, ведь спешка хороша только при 

ловле блох. Двигайтесь к своей цели не спеша. В выходные займитесь домаш-
ними делами – приберите, отремонтируйте, украсьте. Смело привлекайте и 
своих домочадцев – вместе дело будет спориться. 

БЛИЗНЕЦЫ
На первом месте – дом и семья. Возможно, кому-то из родных 
потребуется ваша поддержка или совет. Вы обнаружите, что дома 
накопились различные хозяйственные дела. Посвятите им свое 

время в выходные. Рабочая неделя обещает быть напряженной – возможно, 
придется взять на себя дополнительные обязанности. 

РАК
Пришло время расширять кругозор и духовные границы. 
Философские размышления позволят вам сделать важные выво-
ды. Ваш разум будет работать в полную силу, вы открыты для 

новых знаний. Благоприятный период, чтобы записаться на курсы или искать 
информацию, которая может оказаться полезной. В выходные хорошо было 
бы отправиться в небольшую поездку, на осенний пикник или в лес за грибами. 

ЛЕВ
Будьте осторожны с новыми проектами и капиталовложениями, 
поскольку возможен такой поворот событий, которого вы не ожида-

ли. Пока лучше действовать на уже хорошо известном игровом поле. В личной 
жизни жизнь может подарить вам приятные моменты и романтические пережи-
вания. Вы будете очаровательны и привлекательны. Окружающие будут одари-
вать вас своими симпатиями. 
 

ДЕВА
Вы настроены на реализацию новых планов, полны самых разных 
идей. Обобщите их и подготовьтесь осуществить, энергии у вас 
будет предостаточно. В то же время тщательно выбирайте партне-

ров и вообще людей, с которыми общаетесь. Не следует всем верить на слово, 
лучше проверить информацию. 

ВЕСЫ
На работе не берите на себя слишком много обязанностей: будет 
слишком сложно справиться. К тому же, следует быть предельно 
точным, особенно, если вы имеете дело с цифрами или документа-

ми. Вас ожидают также важные обязанности дома, поделитесь частью из них 
с членами семьи. Не особенно подходящее время для сделок с недвижимо-
стью и ремонта. 

СКОРПИОН
Самый лучший советчик для вас в этот период – вы сами, может 
быть, вам удастся и окружающим дать дельный совет. На работе или 

в бизнесе придерживайтесь ранее намеченных планов и проверенных мето-
дов. Будьте внимательны с договорами.

СТРЕЛЕЦ
На работе вас ожидают перемены, ваши возможности расши-
рятся. Может поступить выгодное карьерное предложение. 

Будьте готовы к вызовам, но не торопитесь. Нужно быть осмотрительным 
в финансовых сделках. В сфере отношений рекомендуется не скрывать 
своих эмоций и позволить объекту ваших симпатий почувствовать вашу 
заинтересованность. 

КОЗЕРОГ
Нужно серьезно заняться карьерой или развитием частного биз-
неса. Ищите более широкие возможности и единомышленников. 
Хороший период, чтобы увеличить доходы. В личной жизни возмож-

ны знакомства, которые подарят вам новые приключения. Возможно, не все 
перемены будут вам по душе, но помните: все, что ни делается, то к лучшему. 

ВОДОЛЕЙ
Будьте предельно точны, если имеете дело с банками или 
учреждениями, а также с поставщиками коммунальных услуг. 
Проверяйте документы, обращайте внимание на детали. Но в 
суете не забывайте и отдохнуть, берегитесь стресса. В выходные 

встретьтесь с друзьями, посетите культурное мероприятие, развлекайтесь и 
устанавливайте контакты.  

РЫБЫ	
Прислушайтесь к своим ощущениям, это поможет вам в раз-
личных ситуациях. В этот период даже сложно сказать, чему 
доверять больше – голосу сердца или рассудка. Могут поя-

виться новые возможности для роста. Тщательно следите за своими 
доходами и тратами, поскольку денежный поток может приостановиться. 
Если в семье есть дети, возможны достаточно большие траты в начале 
учебного года.
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Гуна Карклиня, 
сертифицированный 
астролог 

Ответы: 

НОВОСТИ ПРЕССЫ: Один находчивый маленький вентспилчанин, которому ужасно 
хотелось посетить сеанс фильма ужасов, не разрешенный к просмотру детям, показал 
контролеру кинотеатра «записку от родителей», в которой разрешалось посетить сеанс. 
Записку с разрешением посетить киносеанс подписал «Мой папа Рудольф». 
Детская находчивость, чтобы получить желаемое, не знает границ. Это неоспоримый факт. А 
«записка от родителей», поданная вентспилсским мальчуганом, немного напоминает анекдот, 
который в свое время был напечатан в букваре и в котором объясняется, почему первоклассник 
прогулял уроки в школе: «Мой сын Рихард вчера не был в школе, потому что был болен. 
Подпись: Мой папа». С тех далеких времен, когда в обиходе был этот букварь, изменились 
лишь поводы, по которым детям приходится проявлять свою находчивость, а также более 
современными стали как средства связи, так и, конечно, желанный запретный плод... Во всем 
остальном все по-старому – наши дети творческие, интересные и просто прекрасные. 
Пусть новый учебный год будет для них удачным! И, конечно, можно лишь 
пожелать терпения и выдержки в этот нелегкий для детей период жизни родителям 
и педагогам! Или, как в данном случае, и билетным контролерам. 

Рисунок: Zemgus

1 класс. Учительница:  
- Итак, дети, отложили все свои 
смартфоны-телефоны, хва-
тит переписываться, сегодня 
нам нужно выучить букву «А».

- Марь Иванна, а можно ли нака-
зывать человека за то, чего он не 
делал?  
- Нельзя, Вовочка.  
- Марь Иванна, я не сде-
лал домашнее задание!

Саша, почему ты пришел в школу с 
кошкой? 
— Потому, что я слышал ночью, как 
папа сказал маме: «Я съем эту киску, 
когда дети уйдут в школу».  

Учительница спрашивает у Вовочки:  
- Ты почему опоздал?  
- По дороге в школу на меня напали 
бандиты и ограбили!  
- И что они у тебя забрали?  
- Тетрадь с домашним заданием!
 
- Пап, а ты в школе дрался? 
- Конечно. 
- А ты всех побил? 
- Конечно. 
- Пап, а можно попросить тебя боль-
ше не приходить к нам в школу?! 

- Эй! Руки за голову, ноги на шири-
не плеч!  
- Это ограбление?!  
- Нет - урок физкультуры!

Сын в первом классе делает уроки с 
бабушкой. Читают букварь. Бабушка 
слушает, а сын читает:  
— Маша стала врачом, Мила — пова-
ром, а Вася и Коля стали ворами.  
Бабушка в шоке:  
— Не может быть, чтобы так было в 
букваре написано!  
Сын не сдается:  
— Да, бабушка, посмотри сама!  
Бабушка читает:  
— Маша стала врачом, Мила — пова-
ром, а Вася и Коля — сталеварами.

- Не могу я в этой новой школе учить-
ся, списать ничего невозможно!  
- Что, учителя злые?  
- Да нет, ученики ничего не знают.

Новому русскому приходит сообще-
ние: 
- Папа, срочно завези белых медведей 
в Антарктиду. Сыплюсь на географии!

- Сегодня у нас контрольная.  
- А можно пользоваться калькулятором?  
- Можно.  

- А таблицами Брадиса?  
- Можно. Итак, дети, запиши-
те тему контрольной: «Отмена 
крепостного права»...

Классная руководительница – роди-
телям: 
- Поздравляю – у вашего сына совсем 
нет совести! 
- Что же вы хотите сказать? Что он 
станет бандитом? 
- Нет, вы не поняли… У него совсем 
нет совести. Он будет депута-
том, а может быть даже судьей!

Мама спрашивает Вовочку: 
- Сколько заданий было сегодня на 
контрольной? 
- 15! 
- И сколько ты решил неправильно? 
- Только одно. 
- С остальными, значит, справился? 
- Нет, остальные я решить не успел.
Детский садик «Теремок» объяв-
ляет набор абитуриентов по сле-
дующим специальностям: 
• жадина-говядина (эконо-
мический факультет), 
• рёва-корова (животновод-
ческий факультет), 
• ябеда-корябеда (юриди-
ческий факультет). 
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В ЛАТВИИ

СТАЛО ИЗВЕСТНО О ПРИОРИТЕТАХ 
МИНЗДРАВА В СЛЕДУЮЩЕМ ГОДУ 
Приоритетами Министерства здравоох-
ранения в будущем году будут первич-
ная помощь, онкология, здоровье мате-
ри и ребенка, проинформировала министр 
здравоохранения Анда Чакша. В блок 
первичной помощи включена диагности-
ка онкологических и сердечно-сосудистых 
заболеваний, а также хронических заболе-
ваний. По словам министра, финансиро-
вание этих блоков отрасли предусмотрено 
для сокращения очередей. Оно выделено 
за счет отступления от бюджетного дефи-
цита и составляет 113 миллионов евро. 

БУДЕТ ОСУЩЕСТВЛЯТЬСЯ 
УСИЛЕННЫЙ КОНТРОЛЬ 
ЗА БЕЗОПАСНОСТЬЮ ДВИЖЕНИЯ
С началом учебного года Государственная 
полиция будет в усиленном режиме сле-
дить за общественным порядком и безо-
пасностью, особенное внимание уделяя 
безопасности дорожного движения вбли-
зи учебных заведений, а также местам, 
где собираются несовершеннолетние. 
Дорожная полиция также будет следить 
за использованием ремней безопасности 
и транспортировкой детей в соответствии с 
правилами. Патрули Госполиции в начале 
сентября особое внимание будут обращать 
на соблюдение скоростных норм вблизи 
учебных заведений. Разрешенная скорость 
возле учебных учреждений – 30 км/час. 

В ОТДЕЛЬНЫХ СЛУЧАЯХ АЛИМЕНТЫ 
БУДУТ ВЫПЛАЧИВАТЬСЯ 
ДО ДОСТИЖЕНИЯ 21 ГОДА
1 сентября вступают в силу изменения 
в выплатах гарантированных государ-
ством средств, разработанные Минюстом 
и Администрацией гарантийного фонда 
содержания (АГФС). Они предполагают, 
что впредь алименты будут выплачивать-
ся до 21 года, а не до 18 лет, как это было 
ранее. Если алименты от АГФС уже выпла-
чиваются на основании решения суда, в 
котором присуждено выплачивать средства 
на содержание до тех пор, пока ребенок 
сам сможет себя содержать, – выплата от 
АГФС будет продолжаться автоматически 
и после достижения ребенком 18 лет, если 
он продолжит получать основное, среднее, 
ремесленное или специальное образова-
ние в Латвии, но не дольше момента, когда 
получено соответствующее образование 
или до достижения 21 года. Если средства 
на содержание от АГФС выплачиваются на 
основании решения суда, в котором при-
суждено выплачивать средства на содер-
жание до достижения ребенком 18 лет, или 
решения АГФС, то выплата прекращает-
ся и ребенку по достижении совершенно-
летия нужно будет самому обратиться в 
АГФС с заявлением о дальнейшей выплате 
средств на содержание. 

В СТРАНАХ БАЛТИИ РАСТЕТ 
УРОВЕНЬ ЗАРПЛАТ
По данным статистических бюро, во вто-
ром квартале этого года во всех странах 
Балтии заметен стремительный рост сред-
ней месячной зарплаты. Самую большую 
зарплату неизменно получают жители 
Эстонии, затем следуют жители Латвии, 
на третьем месте – литовцы. В Эстонии во 
втором квартале 2017 году средняя брут-
то-зарплата составляла 1242 евро, что на 
7,7% больше, чем в первом квартале 2017 
года. В Латвии средняя оплата труда брутто 
во втором квартале 2017 года впервые пре-
высила 900 евро – 927 евро в месяц. 

УВЕЛИЧИВАЕТСЯ ЧИСЛО 
ДОЛЖНИКОВ СГД
Продолжает расти число предприя-
тий, у которых имеется долг перед 
Государственной службой доходов. 
Начиная с мая стало больше и физических 
лиц, ведущих хозяйственную деятельность 
и задолжавших СГД. В данный момент, 
согласно данным Бюро кредитной инфор-
мации, 44 000 предприятий и более 6000 
частных лиц имеют долговые обязатель-
ства перед СГД. Общая сумма долга по 
налогам государству – свыше 1,1 милли-
арда евро.

ЭТО РАБОТА ВСЕЙ КОМАНДЫ
«И это можно выдержать и даже почув-

ствовать удовлетворение от проделанной 
работы лишь потому, что рядом прекрасные 
коллеги, которые выполняют самую тяжелую 
и неприятную работу: социальный работник, 
медсестры, санитарки, уборщицы, дежур-
ные», – руководитель выражает благодар-
ность своей команде, в которой, кроме него, 
всего десять человек. Здесь нужно добавить, 
что четыре года назад помещения ночного 
приюта были расширены и сюда из пансиона-
та «Селга» были переведены более десятка 
особенно шумных и даже агрессивных жиль-
цов – там они мешали окружающим, были 
просто невыносимы. 

«Нам тоже с ними нелегко, ищем общий 
язык. Иногда получается», – с осторожно-
стью говорит руководитель, который вновь 
и вновь благодарит свою команду, которая 
пытается сработаться с этим контингентом. 
Под крылом у ночного приюта место себе 
нашел и пункт обмена шприцев для нарко-
манов. Пока клиентов не много, наркоманы, 
кажется, не верят, что за ними не следят и 
к ним позднее не будут применены репрес-
сии. По этой причине трудно судить о реаль-
ном распространении наркомании в городе, 
поэтому Андис положительно оценивает уси-
лия самоуправления и государства, которые 
предлагают зависимым, по крайней мере, 
шприцы, чтобы не увеличивалось количество 
инфицированных. 

БРАНЬ – В БЛАГОДАРНОСТЬ
Уже само название социального учрежде-

ния свидетельствует о том, что работа здесь 
в основном проходит в ночные часы, к тому 
же, преимущественно в холодное время года. 
Право на получение услуг, которые включают 
в себя не только чистое постельное белье, 
завтрак и ужин, но и общение с социаль-
ным работником и возможности личной гиги-
ены, имеют лица без определенного места 
жительства или оказавшиеся в кризисной 
ситуации. По словам Андиса, невозможно 
предугадать, в каком эмоциональном и физи-
ческом состоянии эти лица окажутся в прию-
те, но не всегда они в трезвом уме, не говоря 
уже о чистой одежде. К тому же, в правилах 
оговорено, что в особенно холодное время 
года в приют могут быть приняты даже кли-
енты, находящиеся в одурманенном состоя-
нии, чтобы спасти их от переохлаждения. Но 
о том, как они иногда ведут себя после того, 
как их обогрели, лучше не рассказывать, счи-
тает руководитель приюта. 

«Трудно поверить, но многих из этих 
людей, которые провели недели и месяцы 
в грязи, невозможно уговорить принять душ, 
они в прямом смысле панически боятся даже 
одного упоминания об этом. Также они не 
желают отдавать в стирку свою одежду, обле-
пленную нечистотами и насекомыми, или 
обменять ее на другую. В благодарность за 
предложенные удобства работникам прихо-
дится выслушивать от пьяных ругательства и 
обзывательства, иногда возникает угроза их 

физической безопасности. Благодаря одной 
лишь жалости к горемыкам, которая харак-
терна для женщин, это невозможно было бы 
выдержать. По-моему, работницы приюта, не 
претендуя на благодарность и не высказывая 
своего отношения словами, действуют, руко-
водствуясь намного более высокими мотива-
ми. И в том человеке, который волей судь-
бы превращен в бродягу, они умеют разгля-
деть человеческую сущность, которую нельзя 
отвергать, которой нужно помочь». 

ХОТЯТ УЙТИ И НЕ ВОЗВРАЩАТЬСЯ
Однако не ко всем своим клиентам Андис 

может отнести вышесказанные горькие 
слова. Среди них есть люди, пережившие 
тяжелые личные трагедии, чаще всего – поте-
рю близкого человека. У оставшегося часто 
теряется мотивация и смысл продолжать 
жить, ведь, по его мнению, ничто больше не 
сможет заглушить горечь от потери. Обычно 
это тихие, интеллигентные люди, которые 
стараются забыться при помощи алкоголя. 
Они не нуждаются в компании, в последней 
стадии алкоголизма и болезней они пытают-
ся проникнуть в заброшенные дома, лесные 
или садовые домики, и вполне удовлетво-
рены, когда общество при помощи полиции 
пытается их оттуда вытащить и отправить в 
приют или пансионат. Самоуправление все 
более активно действует, чтобы таких, обыч-
но страдающих алкоголизмом или наркома-
нией, одиночек из их бункеров и сарайчиков, 
где опасно находиться, переместить в приют, 
по крайней мере, в холодное время, поэто-

му здесь часто оказывается заполнено до 
сорока мест. Андис не надеется, что в своей 
жизни увидит пустые помещения приюта, 
потому что клиентский контингент, к сожале-
нию, становится все более молодым, прию-
та ищут уже даже тридцатилетние. Конечно, 
бывали случаи, когда приют в качестве жили-
ща сравнительно длительное время исполь-
зовали трудоспособные люди, которые поте-
ряли свое жилье в результате несчастного 
случая или бытовых катаклизмов. Обычно 
это порядочные люди, которые находят рабо-
ту, потом квартиру и потихоньку уходят из 
приюта. Чтобы больше никогда не возвра-
щаться в туда, где под давлением обстоя-
тельств, испытывая стыд, они были вынуж-
дены находиться какое-то время. 

«Конечно, они никогда больше не придут 
к нам сказать спасибо за гостеприимство», – 
Андис говорит, что понимает: никто не хочет 
лишний раз напоминать о неприятных стра-
ницах жизни даже самому себе.

С ПРЕТЕНЗИЕЙ НА ВЕЧНУЮ ЗАБОТУ
С некоторым сомнением, стоит ли публич-

но говорить об этом, Андис рассказывает о 
еще одном тяжелом нюансе в работе своей и 
коллег, а именно – о том, что, несмотря на то, 
какой бы тяжелой и вызывающей сочувствие 
ни была судьба клиентов приюта, все же пол-
ностью это нельзя впускать в свою жизнь. 

«Эти люди, играя на нашем сочувствии и 
чувстве сострадания, могут превращаться в 
паразитирующих, можно сказать, монстров. 
Забывая о том, что из-за своего характера 
или судьбоносной случайности допустили 
ошибку, такие люди считают, что общество в 
свое время поступило с ними несправедли-
во и теперь государство в лице социальных 
служб должно за это им заплатить вечной 
заботой, которая должна становиться все 
лучше. Сами при этом и пальцем не хотят 
пошевелить, чтобы собраться и вернуться к 
полноценной жизни», – Андис все же не боит-
ся высказать эту непопулярную точку зрения. 
Сам он старается отдохнуть от напряженных 
будней, вместе с дочерью Аной и супругой 
Витой отправляясь на природу, чаще всего 
порыбачить, и не завидует, если женщинам 
в рыбной ловле везет больше, чем ему. 

Бродяги – тоже люди

Андис не надеется, что 
в своей жизни увидит 
пустые помещения 
приюта, потому что 
клиентский контингент, к 
сожалению, становится 
все более молодым, 
приюта ищут уже даже 
тридцатилетние.
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Самое яркое событие в конце этой недели в 
Вентспилсе и во всей Латвии – День знаний 1 сентя-
бря. Первоклассники откроют двери в храм знаний 
впервые, у двенадцатиклассников начнется последний 
школьный год, а родители, дедушки и бабушки вспом-
нят те чудесные годы, когда сами были школьниками 
и студентами. 

В пятницу, 1 сентября 

09:00 – праздничные мероприятия по случаю Дня зна-
ний в учреждениях образования Вентспилса.

10:00 – в День знаний для первоклассников с сопрово-
ждающим вход в Вентспилсский музей и его структурные 
подразделения – бесплатный. 

11:00 –17:00 – в мемориальном музее Герберта Дорбе 
«Senču putekļi» маленькие и взрослые посетители смогут 
ознакомиться с букварями, составленными писателем. 

13:00 – в честь Дня знаний состоится динамичный кон-
церт на площади Лиелайс, в котором примут участие 
латышские исполнители хип-хопа Reiks, Edavārdi, Deniss 
и Elfs, певица Мадара Грегере и DJ Guestino.

18:00 – Вентспилсский культурный центр приглашает 
молодежь от 12 до 18 лет на шумную, веселую вечерин-
ку «Back to School», которая будет лучшей возможностью 
отпраздновать начало школьного года в Вентспилсе! 

На вечеринке «Back to School» диджей-сетами пораду-
ют DJ Janch, DJ Mario, а также выступят группы «VIVA» и 
«Skywalkers». В качестве особого гостя выступит популяр-
ный исполнитель хип-хопа Edavārdi. 

Мероприятие на площади Лиелайс бесплатно и без воз-
растных ограничений, а стоимость билета на вечеринку 
«Back to School» – 2.00 евро (билеты можно приобрести 
в кассе Вентспилсского культурного центра). Возрастное 
ограничение: от 12 до 18 лет (по предъявлении докумен-
та, удостоверяющего личность).

В свою очередь, на рынке в Старом городе 1 и 2 сентя-
бря с 08:00 до 15:00 – широкая торговля, можно будет при-
обрести молочную продукцию, произведенную в крестьян-
ских хозяйствах, свежее мясо, копчености, рыбу, рыбную 
кулинарию, кондитерские изделия, выращенную в сель-
ских хозяйствах продукцию – как фрукты, так и овощи. 
Промышленные товары летнего и осеннего сезона (скид-
ки). Большой выбор изделий домашнего производства, 
медовой продукции, осенних цветов, саженцев декоратив-
ных кустарников и плодовых деревьев, лесных ягод, гри-
бов. Можно будет приобрести ужавское светлое и темное 
пиво, а также ливский нефильтрованный квас.

19:00 – на вентспилсских площадках для пляжного 
волейбола за Пляжным аквапарком – турнир по пляжному 
волейболу «Король и королева». 

В субботу, 2 сентября 

10:00 – на пляже Синего флага возле спасательной 
станции – чемпионат Латвии по пляжному фрисби – 2017. 

11:00 – Приходи и занимайся спортом! Розыгрыш кубка 
по мини-футболу ОЦ «Вентспилс» на футбольном поле 
«Mini Pitch». 

Вход на оба мероприятия – бесплатный.
19:30 – в доме театра «Юрас варты» – мероприятие по 

случаю 20-летнего юбилея Вентспилсской высшей школы. 
Приглашаются выпускники, а также бывшие и настоящие 
работники Вентспилсской высшей школы. Для тех, кто не 
перечислил взнос участника в размере 10 евро с челове-
ка, в день мероприятия при оплате наличными стоимость 
участия составит 15 евро. Для работников и бывших 
работников вход бесплатный. 

Воскресенье, 3 сентября

10:00 – на пляже Синего флага чемпионат Латвии по 
пляжному фрисби – 2017. 

11:00 – в Приморском музее под открытым небом – 
День волостей. 

12:00 – (Детский городок) и 15:00 (детский парк 
«Фантазия») мероприятие для детей «Все в школу 
Карлсона!». Проведет мероприятия Индра Витиня. Вход 
свободный.

13:30 – соревнования Кубка Латвии по хоккею: «Venta 
2002» – «Liepāja SSS». Ледовый холл ОЦ «Вентспилс», 
вход свободный. 

15:00 – ежегодное мероприятие «Городское ралли», 
организованное Студенческим советом. Вентспилсская 
высшая школа, возле входа в корпус D, ул. Инжениеру, 
101. 

В атмосфере  
Дня знаний  
и спортивного 
настроения

З нают ли совре-
менные вент-
спилчане, что 
именно наш 
город в истории 

латвийского киноискусства 
стал настоящим пионером, 
первопроходцем? Правда, 
первые киносеансы «свето-
вых картинок» прошли в Риге 
в 1895 и 1896 гг., когда рижа-
не насладились фильмами 
братьев Люмьер, но самый 
первый художественный 
фильм был снят именно 
в Вентспилсе в 1913 году. 

Однако уже задолго до 
этого вентспилсская публика 
познакомилась с «движущи-
мися картинками» на белом 
холсте. В книге историка 
И. Штрумфы, посвященной 
истории города, упоминает-
ся, что самые первые демон-
страции кино проходили в 
саду дома немецкого обще-
ства «Musse», на нынешней 
автостоянке на Рыночной 
площади, а первый киноте-
атр «Gaumont» был создан 
на улице Пилс в 1908 году. 

В немецких газетах того 
времени также упоминает-
ся «Lichtspieltheater» (театр 
игры света – нем. яз.) на 
углу улиц Кулдигас и Лиела 
с весьма скромным назва-
нием «The Grand Kino». В 
то время в Вентспилсе жил 

Киногород – Вентспилс
Кино... Когда-то – до наступления эпохи видео, DVD, компьютеров и цифрового телевидения – по-настоящему волшеб-
ное слово, которое открывало перед человеком другие миры, приключения и головокружительную романтику, рождало 
радужный диапазон эмоций – от ручья слез до сумасшедшего хохота. Все это в темном зале, когда толпа зрителей заво-
роженно смотрит в одном направлении – на магический экран… 

зажиточный еврейский пред-
приниматель Хенрик Берлин, 
который открыл свой кино-
театр, или «электротеатр», 
и назвал его «Nordpol» 
(«Северный полюс»). 
Именно Берлин, говоря на 
языке современной терми-
нологии, стал менеджером 
первого художественного 
фильма. Это, конечно, был 
немой фильм – под назва-
нием «Где истина?», в кото-
ром рассказывалось о тра-
гической судьбе молодой 
еврейской девушки, жажду-
щей получить образование. 
В ролях снимались акте-
ры Вентспилсского латыш-
ского театра А. Лиесма, Х. 
Конрадс, Л. Липсте, Я. Озолс 
(«Справочник кинозрите-
ля», Рига, 1980 г.). Для съе-
мок фильма был построен 
павильон на углу нынеш-
них улиц Саулес и Юрас. 
Многие пейзажи снимались 
в Вентспилсе, например, 
возле гостиницы «Royal» 
(ныне управление порта) 
– для современного зрите-
ля это настоящее путеше-
ствие во времени (большую 
часть фильма «Где истина?» 
можно было посмотреть в 
2011 году). 

До начала Первой 
Мировой войны кинотеатр 
Берлина «Nordpol» был для 

вентспилчан главным окном 
в большой мир. Каждый 
сеанс состоял из несколь-
ких частей: сначала показы-
вали короткие документаль-
ные фильмы на различные 
темы – о природных ката-
строфах, охоте, коронации 
правителей и т. п. Затем сле-
довала самая соль – худо-
жественные фильмы о гра-
бителях, пиратах, даже 
первые серии о Шерлоке 
Холмсе. Кинофильмы того 
времени лучше всего описа-
ны в книге Яниса Гризиньша 
«Республика Вороньей 
улицы». 

В послевоенном Вентс-
пилсе монополия на демон-
страцию кино принадлежа-
ла большому кинотеатру 
«Koloseum» на улице Пилс 
(там, где сейчас «Kino Rio»), 
позднее он стал называть-
ся «Kolizejs». В середине 
20-х годов его владельцы 
на противоположной сторо-
не улицы Пилс открыли вто-
рой кинотеатр – «Pasaciņa». 
Здание, в котором находил-
ся кинотеатр «Pasaciņa», 
было снесено в 60-е годы, 
он находился на пустующей 
площади, в глубине которой 
когда-то находилось кафе 
«Venta». Если в «Kolizejs» 
демонстрировали кинодра-
мы, трагедии, иногда даже 

немного пикантные филь-
мы, то в «Pasaciņa» репер-
туар был более ориенти-
рован на детей и любите-
лей комедий, например, с 
комическими персонажа-
ми Патом и Паташоном. На 
рубеже 20-30-х годов, когда 
уже появились первые зву-
ковые фильмы, еще один 
кинотеатр открыли в здании 
гостиницы «Bristol», под кры-
лом у социал-демократов, 
и дали ему просто потря-
сающее название – «Moulin 
Rouge», то есть «Красные 
мельницы». В то время вент-
спилчане гадали – не потому 
ли мельницы красные, что 
сами «социки» с красным 
оттенком? 

В конце 30-х годов 
«Kolizejs» переименова-
ли в кино «Aina». Под таким 
названием кинотеатр про-
должал действовать и во 
время Второй Мировой 
войны и непродолжитель-
ное время после нее, когда 
старинный вентспилсский 
дом кино переименовали в 
«Комсомолец». В 50-е годы 
в Парвенте был построен 
кинотеатр «Venta» – образец 
архитектуры сталинских вре-
мен, украшенный колонна-
ми, который сегодня медлен-
но, но уверенно приближает-
ся к разрушению. 

С е г о д н я 
кинотеатр мно-
гое утратил от 
своего старин-
ного волшеб-
ства; публику 
еще привле-
кает большой 
экран и звуко-
вые эффекты, 
недоступные 
в домашних 
кинотеатрах, а 
также возмож-
ность посмо-
треть фильмы 
в трехмерном 
изображении. 
Но каждый 
раз, открывая 
двери в «Kino 
Rio», стоит 
вспомнить о 
роли нашего 
города в исто-
рии латвийско-
го кино и ощу-
тить немного 
трепета в отно-
шении дома 
кино на улице 
Пилс, экран 
которого слу-
жил окном в 
большой мир 
п о к ол е н и я м 
вентспилчан 
на протяжении 
ста лет.Кинотеатр «Комсомолец» на улице Пилс (тогда Фабрициуса) в начале 70-х годов.

Реклама киносеансов «Koloseum» и «Pasaciņa» в «Ventas Balss» за сентябрь 1933 года.
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В статье «Безопасности труда много не бывает» в 25-м номере «Ventspilnieks.lv» была 
допущена неточность. В статье упоминается, что проверки Государственной трудовой 
инспекции, чтобы уменьшить число пострадавших в несчастных случаях, будут длиться 
до октября. Этот срок относится к тематической проверке на предприятиях в растение-
водческой и скотоводческой отраслях по поводу соблюдения требований нормативных 
актов, касающихся безопасности труда. Планируется проверить, по меньшей мере, 150 
предприятий по всей Латвии, в том числе, и в Вентспилсе. 

Недавнее исследование показа-
ло, что только 5% проверенных 
мест в Курземе признаны доступ-
ными для людей с функциональ-
ными нарушениями, а также роди-
телей с детьми в колясках. Такие 
выводы по результатам дли-
тельной проверки сделали обще-
ственные организации Apeirons и 
Babyroom. Мы решили выяснить, 
насколько доступной для инвали-
дов является среда в Вентспилсе.

НЕДРУЖЕЛЮБНОЕ КУРЗЕМЕ
Вначале о том, какие выводы сделали экс-

перты из упомянутых выше организаций. В 
ходе масштабной проверки мест, доступ-
ных для инвалидов и родителей с детьми в 
колясках, которая прошла в разных регио-
нах Латвии, было обследовано более 2800 
общественных мест и объектов инфраструк-
туры в Курземе. Эксперты оценили строения 
в Вентспилсе, Лиепае, Салдусе, Кулдиге, 
Тукумсе, Талси, Броцени, Энгуре, Эзере, 
Приекуле, Скрунде и пр.

Из них только 142 объекта эксперты при-
знали доступными для людей с функцио-
нальными нарушениями, а также для роди-
телей с детьми в колясках. Также был сде-
лан вывод, что в Курземе куда больше недо-
ступных государственных и муниципальных 
учреждений, чем в других регионах Латвии.

Так координатор проекта Талис Берзиньш 
рассказал нам, что, строя современные объ-
екты, люди не подумали о доступности этих 
объектов для людей-инвалидов и молодых 
родителей с колясками. 

Кулдига — один из тех городов, в котором 
молодым родителям из-за ступенек очень 
трудно зайти в различные здания. Между 
тем, Т. Берзиньш положительно оценил, 
например, Скрундское поместье, во время 
реновации которого специалисты подумали 
об инвалидах — там имеется электрический 
подъемник, лифт, удобные и доступные убор-
ные, детская комната. Также дружественны-
ми в отношении родителей с колясками 
и инвалидов признаны терраса Пуренского 
музея шоколада, кафе Magdalena и Arabica 
в Салдусе и пр.

БОЛЬШЕ МИНУСОВ, ЧЕМ ПЛЮСОВ
Теперь рассмотрим ситуацию в 

Вентспилсе. На вопрос, сколько доступных 
объектов в городе для людей с ограниченны-
ми возможностями Т. Берзиньш ответил, что 
относительно немного – около 20 обществен-
ных объектов. Среди них Вентспилсский дом 
творчества, кафе Dolce Vita, Олимпийский 
центр, кемпинг Piejūras, здание и объекты 

Вентспилс глазами «колясочников»

Вентспилсской думы, Торговая площадь и 
др. Узнать такие «дружественные»

объекты можно по специальной наклейке, 
которую общественная организация выдает 
тем, кто прошел тест. 

Впрочем, ответить на вопрос, насколько 
Вентспилс дружественный по отношению 
к людям с ограниченными возможностями, 
должны его жители. В этой связи мы прове-
ли опрос среди интернет-пользователей и 
спросили их «Насколько наш город приспо-
соблен для людей с ограниченными возмож-
ностями?». Результаты получились неодно-
значными: 60% участников опроса сказали 
– для того, чтобы людям с ограниченными 
возможностями было комфортно, еще очень 
многое нужно сделать. Каждый четвертый 
(20%) считает, что дела – хуже некуда. То 
есть город приспособлен для инвалидов из 
рук вон плохо. И столько же людей вообще 
не задумываются над этой проблемой. Вот 
как то так. 

КОНКРЕТНЫЕ ПРЕТЕНЗИИ
Конечно, парировать людям, которые 

недовольны окружающей средой, можно. 
Мол Вентспилс – город молодой, здесь 
население моложе, чем в других регио-
нах. Соответственно в процентном соот-
ношении меньше и тех, кого можно отне-
сти к категории «колясочников». Однако 
давайте не будем забывать, что доступная 

среда необходима и просто пожилым 
людям, молодым семьям с коляска-
ми, людям с травмами (например, на 
костылях), ну и людям с любой степе-
нью инвалидности.

Кстати, о пандусах. В Латвии четко 
прописано, какие должны быть пан-
дусы и как они должны быть установ-
лены. Соблюдается ли это? Далеко 
не всегда. И Вентспилс, к сожалению, 
тут не исключение. Понятно, что уста-
новку пандуса в новостройке можно 
проконтролировать. Но многие жилые 
дома в нашем городе построены еще 
в советские времена, без пандусов и 
лифтов.

Кроме того, часто забывается о 
том, что есть и иная форма инва-
лидности – незрячие люди. Для них 
в Вентспилсе проложены тактильные 
плитки, но далеко не везде.

Усовершенствование доступной 
среды для незрячих и слабовидящих 
— это постоянная работа, которой мы 
не наблюдаем. Дорожки способствуют 
тому, чтобы лучше ориентироваться в 
городе. Но хорошо то, что они уже где-
то появились.

То же самое касается звуковых све-
тофоров. Они должны быть везде. 
Словом, пока все указывает на то, что 
у властей нет осознания, что это надо 
делать системно. 

Комментарий Элины С. (жительница Вентспилса, 29 лет, инвалид 3-й группы, пере-
двигается на коляске, получила травму при родах):

КОММЕНТАРИЙ

– Я довольно часто бываю в Стокгольме. 
Поэтому могу сравнить, насколько друже-
ственна среда здесь и там. Но я буду гово-
рить о «колясочниках», так как знаю эту 
тему изнутри. Например, в Стокгольме 
на маршруте порт-центр есть только один 
пешеходный переход, где нет съезда. Если 
знать, как его объехать, то добраться до 
центра можно без проблем. Даже если 
один лифт не работает, на этом маршруте 
есть другой.

Теперь о Вентспилсе. Проблемы под-
жидают «колясочников» на каждом шагу, 
если так можно выразиться. Например, 
если и есть съезд с тротуара, то он один 
и его надо еще найти. Очень повезет, если 
этот съезд не перегораживает какая-ни-
будь машина. 

Когда я три года назад начала по рабо-
те ездить по маршруту Вентспилс-Рига-
Стокгольм и обратно, я поняла, что в прин-
ципе — при большой необходимости — 
это можно делать даже без сопровожда-
ющего. Но это при условии, что ты «псих» 
на коляске и у тебя есть вся необходимая 

информация. Потому что даже управля-
ющие Вентспилсским автовокзалом впер-
вые узнали про междугородний автобус 
с подъемником для инвалидной коляски 
только тогда, когда я его заказала — год 
назад. Простите, но мне кажется, что как 
раз они должны предоставлять информа-
цию о подобных услугах.

Отдельная тема – туалеты. Это что-то 
с чем-то! Без ассистента, прошу проще-
ния за грубость, справить нужду нере-
ально. В большинство туалетов на коля-
ске попасть нельзя, а на электроколяске 
вообще нечего и искать туалет – она нигде 
не протиснется. В Стокгольме нет бес-
платных туалетов для инвалидов, но тебе 
всегда с доброй улыбкой откроют дверь и 
помогут закрыться. Почти во всех кафе, 
даже маленьких, туалеты — доступны. 
Конечно, в Стокгольме очень много про-
блем с доступностью улиц. Но тут почти 
все «колясочники» пользуются социаль-
ным такси. Поэтому проблема доступности 
улиц у них не стоит так остро, как в Латвии 
и Вентспилсе.

ГТИ до октября проверит соблюдение норм 
безопасности труда на предприятиях в 
растениеводческой и скотоводческой отраслях

Работники, занятые в отрасли растени-
еводства и скотоводства, подвержены раз-
личным факторам риска рабочей среды, 
например, работа в вынужденной и неудоб-
ной рабочей позе, перемещение тяжестей, 
вибрация, шум, неблагоприятные погодные 
условия, неподходящий микроклимат, риск 
травматизма, факторы химического риска, 
которые могут вызвать несчастные случаи, 
при длительном воздействии – профес-
сиональные заболевания. Опыт Трудовой 
инспекции свидетельствует, что несчастные 
случаи на работе часто вызывает то, что 
не идентифицированы и не оценены риски 
рабочей среды, работники не обучены прие-
мам безопасного труда, не соблюдаются тре-
бования правил безопасности, используется 
несоответствующее рабочее оборудование. 

Также на предприятиях часто приходится 
констатировать, что работники не проходят 
необходимую обязательную проверку здоро-
вья, не выдаются средства индивидуальной 
защиты и не проверяется их использование, 
а также не размещены знаки безопасности, 
которые предупреждали бы о возможной 
опасности на рабочем месте. 

Поскольку цель тематических проверок 
не наказать работодателей, а помочь им 
привести в порядок рабочую среду на пред-
приятиях, ГТИ призывает использовать уже 
сейчас доступные бесплатные информаци-
онные материалы о требованиях охраны 
труда в отрасли на сайте www.stradavesels.
lv в разделе «Materiāli», выбрав материалы, 
которые относятся конкретно к отрасли сель-
ского хозяйства. 

В работе самоуправления 
нужно расширить возможности 
получить помощь для малоза-
щищенных групп, и люди с инвалидностью, 
определенно, должны быть вверху этого спи-
ска. Особенно в тех вопросах, которые каса-
ются доступности среды. Доступная среда рас-
крывает перед человеком с инвалидностью 
более широкие возможности, и это не роскошь, 
а соблюдение их прав. Одним из решений 
могла бы стать разработка и введение концеп-
ции доступности среды, которая позволила бы 
облегчить будни людей с нарушениями зрения, 
слуха, функциональными двигательными нару-
шениями, способствуя их интеграции в обще-
ство. Это стало бы реальным доказательством 
того, что Вентспилс – город, дружественный для 
своих жителей. Вентспилс должен быть друже-
ственным не только детям, но и инвалидам. 

Думаю, все согласятся – не нормально, когда 
на автомобильной стоянке закрашивается 
ранее имевшийся на асфальте знак стоянки для 
инвалидов, а вместо него появляется указатель: 
«для мамочек с колясками». Самоуправление 
должно защищать интересы всех групп своих 
жителей, а не выделять какую-либо из них. 

Еще одна проблема – нехватка центра арен-
ды технических вспомогательных средств. Если 
человеку необходимо арендовать инвалидное 
кресло, костыли или другое техническое вспо-
могательное средство, самый быстрый путь – 
обратиться в похожие пункты в других городах. 
И этот вопрос нужно включить в список про-
блем, требующих решения в самоуправлении. 
Срочно нужно решать вопрос о создании днев-
ного центра полного дня для взрослых людей 
с инвалидностью. Да, для детей такой центр 
есть, но подобное учреждение необходимо и 
взрослым. 

И, конечно, самоуправление должно сделать 
все необходимое, чтобы не допустить роста 
числа так называемых запущенных болез-
ней среди малообеспеченных жителей горо-
да. Инвалидность зачастую является именно 
их результатом. Это значит, что самоуправ-
ление должно изыскать средства, чтобы каж-
дый малообеспеченный житель Вентспилса, 
по крайней мере, раз в год смог посетить меди-
цинских специалистов и пройти необходимые 
обследования. 

Даце Корна, 
депутат Вентспилсской 
думы, член комитета  
по социальным вопросам
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По словам многих градо-
начальников, возмож-
ность самоуправле-
ний предлагать жите-
лям хорошее качество 

жизни в ближайшие годы будет под угро-
зой, в отдельных самоуправлениях окажет-
ся под сомнением даже обеспечение основ-
ных функций. Поскольку, несмотря на то что 
минимальная зарплата растет, открытым 
остается вопрос о том, как ее рост повлия-
ет на среднюю зарплату в стране. Потому 
что предприниматель может платить столь-
ко, сколько платит, и приходится сомневать-
ся, что рост средней зарплаты будет про-
порционален росту минимальной зарплаты. 
Закономерно, что чем меньше будет средняя 
зарплата в конкретном самоуправлении, тем 
большее влияние реформа окажет на бюджет 
самоуправления. 

ГДЕ САМОУПРАВЛЕ-
НИЯ БЕРУТ ДЕНЬГИ?

Из общего государственного налогового 
котла в кошельки самоуправлений посту-
пает 80% от ПНН, налог на недвижимость 
– в объеме 100%; 25% – от азартных игр и 
100% от лотерей местного значения; 60% – 
налог на добычу природных ресурсов или 

Налоговая реформа.
Как будут жить самоуправления?

В одном из номеров мы уже рассказывали о том, что с 1 января сле-
дующего года ожидаются изменения в налоговой политике Латвии. 
Жителей страны, несомненно, радует новость о предполагаемом уве-
личении минимальной зарплаты с нынешних 380 до 430 евро в период 
с 2018-го по 2020 год. Однако муниципалитеты не в восторге от ожида-
емой реформы: руководители самоуправлений подчеркивают – если 
реформу оценивать с точки зрения подоходного налога с населения 
(ПНН), то выгода от этой реформы – за счет самоуправлений. 

загрязнение среды; 100% – за использова-
ние радиоактивных веществ; 40% – за эмис-
сии в воздух диоксида углерода (CO2); 100% 
– за использование полезных свойств зем-
ных недр при закачивании в геологические 
структуры природного газа. Еще существу-
ют специальные бюджеты, в которые вхо-
дят доходы, предусмотренные для особых 
целей, пожертвования и подарки, платные 
услуги и проч., а также предусмотренные 
ежегодным законом о госбюджете трансфер-
ты. Как мы видим, главная статья доходов в 
бюджетах самоуправлений – именно ПНН, 
ставка которого с ростом минимальной зар-
платы уменьшается с 23% до 20%. Вводится 
также прогрессивная налоговая ставка, и 
жители с высокими и очень высокими дохо-
дами должны будут платить больше. К сожа-
лению, в Латвии далеко не так много бога-
чей, чтобы компенсировать падение дохо-
дов от ПНН. 

Потери, возникшие в результате внедре-
ния налоговой реформы, планируется ком-
пенсировать за счет повышения акциза на 
топливо, сигареты и алкоголь. И если отказ 
от вредных привычек – личное дело каж-
дого, то повышение стоимости топлива на 
4–5 евроцентов из-за увеличения акцизного 
налога ощутит на себе каждый житель стра-

ны. Подорожание топлива неизбежно повле-
чет за собой подорожание товаров и услуг. 

КУДА ИДУТ ДЕНЬГИ 
САМОУПРАВЛЕНИЯ?

По информации Государственной кассы, 
в первом полугодии 2017 года в бюджете 
самоуправлений образовался профицит в 
100,9 миллиона евро, тем не менее, если 
сравнивать с первым полугодием 2016 года, 
он сократился на 26,9 миллиона евро. В 
то же время общий доход бюджета самоу-
правлений за первые шесть месяцев достиг 
исторически самого высокого уровня – 1,244 
миллиарда евро, что на 112,2 миллиона 
евро, или 9,9%, больше, чем за соответ-
ствующий период прошлого года. Общие 
расходы бюджета самоуправлений также 
достигли в первой половине 2017 года сво-
его исторического максимума – 1,143 мил-
лиарда евро, что на 139,1 миллиона евро, 
или 13,9%, больше, чем в первой половине 
2016 года Наибольший рост расходов сфор-
мировали затраты на выплату заработной 
платы, товары и услуги, и это, в свою оче-
редь, связано с ростом минимальной зар-
платы, ростом зарплат работников самоу-
правлений и введением новой модели опла-
ты труда педагогов. Напомним, что в 2016 
году было решено поднять минимальную 
зарплату на 10 евро. В свою очередь, уже 
со следующего года минимальная зарпла-
та станет больше на 50 евро, и поскольку 
в самоуправлениях и на муниципальных 
предприятиях занято сравнительно боль-
шое число работников, расходы муници-
пального бюджета на выплату зарплат зна-
чительно возрастут, поэтому многие гра-
доначальники высказали обеспокоенность 
тем, что уменьшение доходов самоуправ-

лений приведет к подорожанию или ухуд-
шению качества услуг в сфере образова-
ния, здоровья, транспортного обеспечения, 
социальной помощи и других услуг, находя-
щихся в компетенции самоуправлений. 

СКОЛЬКО ДЕНЕГ В КАРМА-
НЕ У ВЕНТСПИЛСА?

Согласно публичному отчету 
Вентспилсского самоуправления за 2016 год, 
в прошлом году в виде налоговых поступле-
ний было получено 27,21 миллиона евро, 
в качестве налога на недвижимость в бюд-
жет поступило 3,96 миллиона евро, в виде 
пошлин и различных неналоговых поступле-
ний, а также государственных и муниципаль-
ных пошлин, штрафов, доходов от исполь-
зования капитала самоуправления, отчуж-
дения движимого и недвижимого имущества 
самоуправления и др. – получено 3,78 мил-
лиона евро, в виде различных трансфертов 
госбюджета и платежей получено финанси-
рование в объеме 14,19 миллиона евро, и 
доходы спецбюджета составили 2,89 мил-
лиона евро. Как мы видим, львиную долю 
доходов бюджета – 52% – составляет подо-
ходный налог с населения. Глядя на статьи 
расходов, мы видим, что большую часть 
составляют расходы на выплату зарплат – 
16,69 миллиона евро, а также товары и услу-
ги – 14,27 миллиона евро. Меньше всего 
– расходы на социальные пособия – 2,09 
миллиона евро, или 4% от общего бюджета 
самоуправления. 

Нужно отметить, что в 2017 году в виде 
налоговых поступлений в вентспилсский 
городской основной бюджет планируется 
получить 32 397 090 евро. Это означает, что 
каждый житель Вентспилса пополнит город-
скую казну на 813 евро. 



№. 26 (26)  1 сентября 2017 года2  /  Новости

Ventspilnieks.lv
Рег.№ 0007 40372

Э-почта: redakcija@ventspilnieks.lv
Главный редактор: Илона Берзиня

Издатель: 
Общество “Par taisnīgumu un atklātību”

На протяжении 17 лет 
Вентспилс поте-
рял 20% жите-
лей, заняв место 
между Коценским 

краем и Екабпилсом. Со времени вос-
становления независимости из Латвии 
уехали 400 000 человек – таким образом 
они высказали оценку своему прежнему 
качеству жизни и процессам, происходя-
щим в нашем государстве. Наша задача 
– действовать так, чтобы число уехав-
ших не увеличивалось, а те, кто уехал, 
стремились вернуться на Родину.
Лишь три города в Латвии обладают 
одним из самых больших сокровищ стра-
ны – портами. Один из них – Вентспилс. 
Жители города любят и гордятся своим 
портом. Почти каждый вентспилчанин с 
ним так или иначе связан – многие рабо-
тают или работали здесь, у кого-то работ-
никами порта являются брат, отец или 
другой близкий человек. Вентспилсский 
порт вырастил много трудолюбивых, 
работящих династий в городе. В Латвии 
часто говорят – богатый Вентспилс. И 
это правда, в отношении возможно-

Пришло время для перемен! 
Приходи и участвуй!

У каждого человека есть свой родной край – где живет его 
семья, откуда родом его родители, бабушки, дедушки, место, 
которое станет колыбелью для его детей и внуков. Каждый 
из нас живет, работает или иным образом связан с каким-
либо конкретным самоуправлением Латвии, краем, регионом. 
Каждый из нас хочет жить в достатке, чувствовать себя в 
безопасности, быть счастливым. Только мы сами можем 
определить, какие ценности будут в основе будущего Латвии 
и Вентспилса. 

стей с Вентспилсом трудно конкуриро-
вать. Но используется ли этот потенциал 
полноценно? 
Вентспилс может помочь Латвии стать 
одним из примеров истории успеха в 
новой Европе. Для того чтобы это прои-
зошло, Вентспилсский порт должен вновь 
стать величественным, Вентспилсу необ-
ходимо совершенствоваться и превра-
титься в современный международный 
центр торговли. 
События последних лет в Латвии ясно 
показывают, что пришло время делать 
серьезный выбор, время перемен. 
Поэтому я призываю вас всех поверить, 
что Латвия и Вентспилс могут стать про-
цветающими, а люди здесь – счастливы-
ми. Не оставайтесь равнодушными и при-
мите участие в создании новой политиче-
ской силы – региональной политической 
партии «Laiks pārmaiņām!» («Время для 
перемен!»). Пусть каждый из нас свои-
ми делами и поступками станет вестни-
ком тех перемен, которых мы так хотим в 
своей жизни! 

Я призываю каждого, кого волнует про-
цветание Вентспилса и Латвии, не быть 
равнодушным, не стоять в стороне, 
действовать! 

Пусть Господь благословит Латвию и 
Вентспилс, даст нам силы и мудрость 
в преддверии столетия нашей страны 

заложить такие ценности в основу буду-
щей Латвии, которые помогут нашей 
Родине стать страной, в которой в мире и 
достатке живут счастливые люди. 

Все те, кто чувствует в себе убежден-
ность, силу и способности принять уча-
стие в создающейся политической силе, 
приглашаются писать на электронную 
почту laiksparmainam@gmail.com.

Конгресс по основанию партии «Laiks 
pārmaiņām!» – 16 сентября 2017 года. 
Место и время будут уточняться.  

От имени 
инициативной 
группы 
«Laiks pārmaiņām!» – 
Инга Антане
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Р аньше он старался обосновать свой выбор при 
помощи философских терминов, сейчас же отве-
чает лаконично: «Потому что бродяги тоже люди!». 
Тем, кто осуждает его с особенным азартом, Андис 
«с долей шутки» напоминает, что они свою жизнь 

еще не прожили и по нечаянной прихоти судьбы сами могут 
оказаться клиентами руководимого им учреждения. Так ска-
зать, никогда не говори «никогда»… 

БАРМЕН И ДУХОВНИК 
В том, что жизнь полна приключений и сюрпризов, Андис 

убедился уже в детстве. К счастью, в основном это были 
положительные события, связанные с путешествиями по 
Советскому Союзу, в которые брала с собой его мама – 
работник экскурсионного бюро. Это положило начало наблю-
дениям мальчика за тем, насколько разными бывают люди, 
и способности объединиться для достижения общей цели. 
Вместе с мамой и ватагой прежде незнакомых тетенек и дяде-
нек объездили и Среднюю Азию, и горы Кавказа, и молдав-
ские винные сады, и одетую в гранит Северную Пальмиру, 
которая тогда называлась Ленинградом. Андис убежден, что 
эти детские впечатления позволили ему разглядеть, что кра-
сота природы бывает такой разной, и научиться приходить 
к взаимопониманию с чужими людьми, что позднее в жизни 
всегда было очень кстати. 

После средней школы возникла мысль поступать в 
Айзпутский лесной техникум. Но никто из вентспилсских дру-
зей не захотел составить компанию, поэтому Андис решил 
пойти по стопам деда и выучиться на электрика в местном 
училище. По этой специальности с перерывом на службу в 
советской армии он проработал много лет, в том числе, и на 
престижном в то время Вентспилсском вентиляторном заво-
де, позднее – в системе «Латвэнерго». Служба была интерес-
ной – в противовоздушной обороне недалеко от космодрома 
«Байконур» в Казахстане. 

«Когда началась Атмода и так называемый смутный пери-
од, простые люди не могли понять, к чему все идет: госзака-
зы для больших предприятий сократились, сами предприятия 
стали приватизировать по кусочкам, зарплаты становились 

Бродяги – тоже люди
Узнав, что Андис Сукурс работает 
в ночном приюте Вентспилсского 
отделения Латвийского объединения 
самаритян (ЛОС), клиенты которого – 
в основном бездомные алкоголики и 
наркоманы, в том числе, возможно, и 
страдающие ВИЧ и СПИДом, друзья 
и знакомые уже не раз в недоумении 
спрашивали у него: почему? Как ты 
можешь и хочешь заниматься чем-то 
подобным? Что заставляет тебя каждый 
день находиться рядом с людьми, от 
которых другие обычно брезгливо 
отворачиваются? 

все меньше, иногда их не было совсем, появился когда-то 
лишь в материалах советской пропаганды упоминавшийся 
призрак безработицы», – Андис вспоминает, что и его кос-
нулся ветер перемен, в результате он принял предложение 
стать барменом в одном из первых частных вентспилсских 
баров, который открыли знакомые, занимавшиеся зарождав-
шимся туристическим бизнесом. Он находился на Ратушной 
площади, во дворе старинного здания, где тогда располага-
лось туристско-экскурсионное бюро, и быстро стал настоль-
ко популярным среди вентспилчан, что люди зачастую стоя-
ли в очередях, чтобы попасть в это маленькое помещение. 
Особое внимание уделялось рецептам приготовления блюд, 
стремились накормить не столько вкусно, сколько сытно. 

«Эта работа приносила совершенно новый, интересный 
опыт, который я могу использовать и сейчас. Я соврал бы, 
если бы сказал, что уже тогда готовился работать в систе-
ме самаритян, о таком объединении я вообще не слышал. 
Но оглядываясь, я вижу, что уже тогда ко мне в бар приходи-
ли не только «правильные» потребители кофе и пятидесяти 
граммов бальзама, но и те, кто в большем количестве алко-
голя хотели утопить неудачи в личной жизни или бизнесе. 
Тогда еще солидные обеспеченные люди, они искали собе-
седника, который выслушал бы их рассказ обо всех напастях, 
иногда и мне приходилось становиться таким духовником. 
Растерявшись в условиях огромных возможностей и рисков 
капитализма, многие из них сломались и продолжали жить 
в статусе бродяги-алкоголика или бездомного. Было тяжело 
некоторых из них по прошествии времени увидеть среди кли-
ентов своего учреждения». 

ДЕГРАДИРОВАВШИЙ ПРОДУКТ ОБЩЕСТВА
«К сожалению, такова жизнь, и я могу только порадоваться, 

что меня такая участь не коснулась, хотя риск был. Поэтому у 
меня не поднимается рука бросить камень осуждения в своих 
нынешних клиентов, ведь все они в свое время были полны 
надежд и жажды жизни, но в решающий момент им не хва-
тило хорошего совета и силы воли, чтобы не сбиться с вер-
ного пути. Не будем лелеять иллюзий, большинство из них 
уже никогда не вернутся на этот путь, поскольку как лично-
сти деградировали. Но они все еще люди, наш, как общества, 
продукт! И что говорить тогда о нас самих, если мы позволим 
себе равнодушно наблюдать за их физической и моральной 
агонией?» Андис не может о своей нынешней работе гово-
рить без эмоций, потому что считает, что в Латвии ее нужно 
было бы вывести на более высокий уровень. Конечно, вме-
сте с тем, необходимо совместно заботиться, чтобы таких 
людей было как можно меньше, хотя и за границей руководи-
тель Вентспилсского отделения ЛОС убедился, что и в намно-
го более обеспеченных странах контингент ночных приютов 
уменьшить не удалось. 

Правда, Андис заметил, что кое-где практикуется своего 
рода система бонусов, которая стимулирует хорошее поведе-
ние. В свою очередь, тем, кто демонстративно не хочет под-
чиняться требованиям ночного приюта, предлагается лишь 
самый минимум удобств. 

ПРОДАЖА АВТОМОБИЛЕЙ КАК УРОК
Однако интересоваться и размышлять об этих проблемах 

Андис начал лишь одиннадцать лет назад, когда руководи-

тель Латвийского объединения самаритян Андрис Берзиньш 
неожиданно предложил ему взять на себя руководство 
Вентспилсским отделением этой организации и создать ноч-
ной приют при финансовой и моральной поддержке как ЛОС, 
так и Вентспилсской городской думы. 

Перед этим, когда кончился период работы барменом, 
Андис несколько лет проработал руководителем салона про-
даж автомобилей «Toyota» в Вентспилсе, но из-за нехватки 
клиентов он был ликвидирован. 

«Точнее, он прекратил работу по причине странного пове-
дения вентспилсских клиентов: чтобы узнать все о техниче-
ских возможностях, особенностях эксплуатации и преимуще-
ствах автомашин, они приходили в вентспилсский салон, а 
покупать машину ехали в Ригу…» Сейчас Андис считает это 
очередным уроком на будущее от жизни, который показал, 
насколько непрогнозируемо поведение людей. 

Автомашины интересовали Андиса всегда, но карьеру в 
этом направлении он решил не делать, а заняться отрас-
лью, в которой работали мама и ее второй муж (или папуля, 
как Андис его называет), – туристическим бизнесом, с кото-
рым отчасти он был знаком уже с детства. Он стал занимать-
ся организацией и руководством туристическими группами, 
поступил в Лиепайский университет на заочное отделение, 
где освоил руководство туристическими предприятиями. Да, 
и собирался применить знания на практике, в своем бизнесе. 

САМАРИТЯНЕ НЕ СЕКТА!
И тогда поступило уже упомянутое предложение от Андриса 

Берзиньша – работать в ЛОС, добровольной и независимой 
организации общественного блага, девиз которой – «Помоги 
жить». Беседа продолжалась пару часов, поскольку до этого 
у Андиса о всемирной организации помощи, в которую входит 
и ЛОС, представление было весьма приблизительное. Как и 
у многих других, кто до сих пор наделяет ее статусом религи-
озной или даже называет сектой. 

Андис понял, что девиз «Помоги жить» в своей работе и 
общении с людьми использовал и раньше, оказывая людям 
требующиеся услуги. Однако обычно они были адресова-
ны физически и духовно здоровым людям, которые в случае 
необходимости могут помочь себе сами. Движение самари-
тян предложило помогать людям, которые по тем или иным 
причинам без поддержки общества погибли бы или в прямом, 
или в духовном смысле. На примере своей матери Мары 
Шнейдере Андис видел, как людям помогают жить лучше и 
интереснее предложения в сфере туризма. Сын тоже како-
е-то время шел по стопам матери. Затем мать стала руко-
водить учреждением, которое оказывало помощь оставшим-
ся без крова детям, позднее приняла предложение помогать 
пожилым людям, став директором пансионата и детского 
дома «Селга». Андис не отрицает, что тогда принял это пред-
ложение в известной мере и под влиянием опыта матери, 
потому что время от времени в кругу близких эта тема обсу-
ждалась, говорилось как о сложностях, так и о чувстве удов-
летворения, которое приносит работа. Теперь он уже может 
сравнить, в какой степени ожидания совпали с действитель-
ностью. На самом деле оказалось сложнее, чем казалось 
вначале. 



Вентспилс глазами 
инвалидов-
колясочников

Пришло время 
для перемен! 
Приходи и 
участвуй!

Киногород – 
Вентспилс

Бродяги – 
тоже люди
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К ажется, 1 сентября – тот день, когда прессу переполняют речи 
всевозможных государственных деятелей, перерезаются крас-
ные ленточки в отремонтированных и открываемых детских 

садах и школах, по первым и последним школам путешествуют депу-
таты, министры и муниципальный депутатский корпус в полном соста-
ве. Во всех речах доминирует «высокий штиль» и полные пафоса эпи-
теты: дети – наше будущее, вы стоите на пороге большого жизненного 
пути, школа – ваш второй дом и семья… Другими словами, 1 сентября, 
по крайней мере, в официальной риторике – всеобщий праздник, кото-
рый так и «напрашивается», чтобы его праздновали в каждом доме и 
на всех уровнях. 

У самих же главных героев праздника обычно никто ничего не 
спрашивает, если не считать пару незначительных фраз в новостных 
сюжетах, в которых избранные школьники твердят уже традиционные 
зазубренные предложения: мы рады, что встретили одноклассников, 
обещаем хорошо учиться, этот год будет очень важным… И так далее 
и тому подобное. Конечно, каждый из нас хорошо помнит грустное 
настроение в последнюю неделю августа – лето заканчивается, начи-
нается стресс, что последние дни школьного «отпуска» нужно исполь-
зовать по полной программе, но непонятно, что „полная программа» 
могла бы в себя включать. А вечером 31 августа настроение становит-
ся уже слегка депрессивным – ведь так много еще летом можно было 
успеть, так много осталось несделанным. И самое главное – неизвест-
но почему, но именно вечером 31 августа обычно в голову приходят 
самые прекрасные идеи, которые по неизвестным причинам за пре-
дыдущие три месяца как-то не посещали. 

Эх, лето кончилось, думают большинство школьников. И делятся 
своими размышлениями в соцсетях, комментируя предсентябрьские 
посты местных знаменитостей. Например, Лаурису Рейниксу, кото-
рый большое семейство школьников поздравил с возвращением за 
школьные парты, достался мощный поток комментариев. Их основная 
мысль, если выражаться литературным языком, проста: заметно, что 
тебе больше не нужно ходить в школу… 

И все же, все же… В известной мере 1 сентября – праздник для 
всех. Если отбросить все трафаретные фразы и, как говорят класси-
ки, до боли известные, многократно слышанные сравнения. Поэтому 
и «Ventspilnieks.lv» присоединяется к общему хору поздравляющих. И 
желает всем учащимся нашего города: чтобы девять месяцев ожида-
ния прошли как можно быстрее. И тогда снова наступит лето. 

А чтобы ожидание следующего лета прошло как можно спокойнее, 
без лишних стрессов и эксцессов, мотайте на ус и запоминайте: 

1) в школе главное не учеба, а «тусовка» с одноклассниками и теми, 
кто учится с вами в одной школе, и другими молодыми людьми, а зна-
ния придут сами собой, если учебе вы отведете, по крайней мере, вто-
рое место; 

2) если что-то не запрещено, значит, это разрешено – помните об 
этом, если иногда захочется немного попроказничать; 

3) школьники (особенно подростки) склонны все стрессовые ситуа-
ции воспринимать как конец света, но помните – завтра будет всегда, 
к тому же, чрезмерно беспокоиться – нет никакого смысла, потому что, 
во-первых, если у проблемы есть решение, то его нужно найти, а не 
стрессовать, если же решения нет, то тем более в стрессе нет смысла, 
ведь решения нет так или иначе.

Родителям, в свою очередь, хотим пожелать: для вас наступили 
очередные девять месяцев испытания, поэтому – сохраняйте спокой-
ствие, самообладание и, самое главное, понимание. Это обязательно 
поможет. 

P.S. Когда-то в своем стихотворении «Сентябрь» поэт И. Мазнин 
написал: 

Листьям –
Время опадать,
Птицам –
Время улетать,
Грибникам –
Блуждать в тумане,
Ветру –
В трубах завывать.
Солнцу – стынуть,
Тучам – литься,
Нам с тобой –
Идти учиться:
Буквы с цифрами писать,
По слогам букварь читать!
Каким бы ни было настроение 1 сентября, факт остается фактом: 

листья начинают опадать, птицы готовятся к отлету. Учебный год начи-
нается. Пусть он будет успешным, удачным и творческим!   

Искренне ваша – газета “Ventspilnieks.lv”

Листьям – 
время опадать…
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Как это всегда бывает, незаметно пролетело 
лето и календарь уже отсчитывает первые 
дни осени. В школах прозвенел первый в 
этом учебном году звонок, после трех меся-
цев беззаботной жизни дети возвращаются 
к рабочим будням, а для первоклассников 
начинается совершенно новая, доселе неиз-
веданная, не побоимся этого слова, эпоха.

Теперь я 
первоклашка

Д ля семей, где есть дети, отправившиеся 
первый раз в 1-й класс, сентябрь – месяц 
напряженный. Основания для волнений и 
переживаний есть и у детей, и у родителей. 
Как ребенок вольется в новый коллектив? 

Найдет ли общий язык с учителем и одноклассниками? 
Будет ли хорошо успевать и справляться с домашними 
заданиями? Вопросов множество.

В большинстве своем дети начинают обучение 
в школе с 7-летнего возраста. И это не случайно. 
Согласно классификации детского развития, примерно 
до 7-ми лет ведущей деятельностью для ребенка явля-
ется игровая, а к 7-ми годам игровую сменяет учебная. 
Именно к этому возрасту у детей существенно повы-
шается способность к концентрации, увеличивается 
длительность сохранения внимания, улучшается мел-
кая моторика рук, необходимая для письма.

Однако, бывает родители считают, что ребенок готов 
к школе уже в 6-летнем возрасте, и принимают реше-
ние начать обучение отпрыска на год раньше.

«Наш сын рос активным и сообразительным, и мы 
подумали, что незачем лишний год протирать штаны 
в детском садике», – вспоминает Диана. «Примерно 
через месяц стало ясно, что решение – отправить 
ребенка в школу в 6 лет – было ошибочным. Он ни 
психологически, ни физиологически не был готов рабо-
тать, а ведь учеба, как ни крути – это работа. Решили 
не играть с огнем и просто забрали его из школы, благо 
характер у нашего сына легкий, не склонный к рефлек-
сии. Он воспринял ситуацию скорее с облегчением. На 
будущий год к учебе приступил совсем с другим посы-
лом и на данный момент благополучно учится в стар-
ших классах».

У Лидии, чей сын тоже пошел в школу с 6-ти лет, 
немного другая история.

«Сейчас, оглядываясь назад, я считаю, что не стои-
ло торопиться», – рассказывает женщина. «Наш маль-
чик проучился уже 5 лет, но мы до сих пор контролиру-
ем выполнение им домашних заданий, проверяем, как 
собран рюкзак. Так повелось с 1-го класса, когда мы 
просто плотно сидели с ним за уроками, самостоятель-
но он ничего не делал. Наверное, все же, до школы он 
к 6-и годам, что называется, не дозрел. Но сделанного 
не воротишь, хотя другим я свой опыт не посоветую».

Впрочем, есть и положительные примеры, когда 
дети шли в школу раньше сверстников и блестяще 
успевали, были лучшими в классе и признавались 
«учениками года». Все зависит от индивидуальных 
способностей ребенка.

Еще один повод для раздумий – стоит ли помимо 
школы загружать детей еще и различными кружками, 
и спортивными секциями? 

Многие считают, что первые полгода-год необхо-
димо сконцентрироваться исключительно на учебе, 
чтобы ребенок привык к школе и к новому распорядку 
дня. Другие родители полагают, что чем плотнее дети 
заняты, тем лучше, меньше времени остается на вся-
кие глупости. Разумеется, здесь тоже надо отталки-
ваться от особенностей личности и характера ребенка.

«Наша дочь – очень артистичная девочка, и одно-
временно с началом учебы она пошла на танцы и 
музыку», – рассказывает Лия. «В наши дни без англий-
ского никуда, и мы решили также сразу приступить 
к изучению языка. Получилось, что уже первокласс-
ницей она посещала три дополнительных занятия.  
Вскоре заметили, что девочка стала раздражительной, 

плаксивой, ухудшился сон. Тогда английский и музы-
ку решили отменить, оставили только танцы, где она 
могла применить свою кипучую энергию. Перегружать 
ребенка ни к чему, мы так решили. Станем постарше – 
возобновим занятия, если будет желание».

Родителям приходится решать и такую дилемму – 
позволить чаду самому выбрать себе занятие по душе 
или настоять на своем и отправить заниматься тем, что 
им самим кажется интересным и перспективным.

«Я, как и большинство женщин, терпеть не могу вся-
кие «кулачные бои» – бокс, борьбу и тому подобное», 
– делится Зинта. «Я мечтала отдать сына в секцию 
плавания, а он настаивал на каратэ. Пришли к компро-
миссу – попробуем оба вида спорта. Победила моло-
дость – в бассейне он побывал всего пару раз, а нога-
ми машет уже третий год. Пришлось примириться с его 
выбором».

Для работающих родителей переход наследника из 
статуса дошкольника в статус первоклассника сопря-
жен еще с одной проблемой – новый распорядок дня 
ребенка. Занятия у младших школьников заканчива-
ются рано, и примерно с середины дня они предостав-
лены сами себе. В основном первоклассники еще не 
ходят сами в школу и обратно. На первых порах их 
провожают и встречают и, конечно, желательно, чтобы 
оставшееся до прихода с работы родителей время 
дети не были дома одни, несмотря на то, что по закону 
это не запрещено. Хорошо, когда есть неработающие 
бабушки и дедушки. Неплохо, если можно рассчиты-
вать на помощь старших детей. Но так везет не всем, 
и зачастую мамы принимают решение поменять рабо-
ту на ту, где более гибкий график или вовсе на время 
стать домохозяйкой, полагая, что безопасность ребен-
ка и его успешная адаптация к новым условиям важнее 
денег и профессиональных амбиций.

Специалисты считают, что самыми сложными для 
первоклассников являются первые 2-3 недели заня-
тий. В этот период перенапряжение нервной и других 
систем организма ребенка может стать причиной повы-
шенной утомляемости, головных болей, ухудшения 
аппетита и проблем со сном. К тому же, у детей может 
возникнуть страх неудачи, боязнь получить замечание 
или плохую отметку. В эти непростые дни детям, как 
никогда, нужна поддержка близких, помощь и похвала. 
Как свидетельствует опыт, не так страшен черт, как его 
малюют. Рано или поздно дети благополучно включа-
ются в новую жизнь, обзаводятся друзьями.

Напоследок, четыре признака успешной адапта-
ции ребенка в школе. Родители могут быть спокойны, 
если первоклассник с удовольствием идет на занятия, 
не испытывает существенных сложностей с освоени-
ем учебного материала, за редким исключением сам 
справляется с домашними заданиями, хорошо отзы-
вается об учителе и одноклассниках. Можно вздохнуть 
с облегчением – ваше чадо успешно осваивает новую 
для него социальную роль – роль школьника. 


